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HOF HERVAT OP 13 APRIL 1988. 

MARTHA PETER, v.o.e. (Deur tolk) 

PETER 

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. JACOBS : Mevrou, u het 

gister vir ons gese dit was alles rustig gewees net voordat 

hierdie insident plaasgevind het. Is dit reg? -- Ja, dit 

is so. 

En u se dit het ongeveer in Desember gebeur? Ek kan 

nie die presiese maand onthou nie, maar ek se dit is so daar 

rond. 

En was dit daardie heeldag rustig gewees in daardie (10) 

gebied waar u woon? -- Ja, dit is so. 

Die voorval het nie plaasgevind terwyl daar n buiten­

gewone ander gebeurtenis of omstandighede geheers het nie? 

Nee, dit is nie so nie. 

Dungenistraat waar u woon, is dit op n busroete? -- Ja. 

Werk u of het u gewerk op daardie tydstip? -- Op die 

huidige oomblik werk ek nie, maar destyds het ek gewerk. 

Waar het u gewerk? -- By die a~~inistrasieraad. 

HOF Watter soort werk het u gedoen? -- Ek was n skoonmaker 

gewees. (20) 

MNR. JACOBS By die kantore? -- Nee, by die biersaal. n 

Skoonmaker van die biersaa1. 

En daardie dag toe die voorval plaasgevind het, het u 

gaan werk? -- Nee. 

Hoekom nie? -- Wat gebeur het is dat ons papiere gekry 

het waarin ons in kennis gestel was dat daar nie werk toe 

gegaan word nie. 

Van wie af het u die papiere gekry? -- In ons posbussies. 

Wie het die papiere uitgegee? -- Ek sal nie weet nie. 

Is dit nie so nie, dit was 5 en 6 November toe hierdie(30) 

dinge/ ... 
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dinge plaasgevind het, 1984? -- Ja, dit is so. 

En daar was n wegbly-aksie gereel vir al die mense daar 

in die woongebied van Daveyton? -- Ja, daar was ook geen 

busse gewees wat gery het nie. 

So, daar het n buitengewone omstandigheid geheers daar? 

Ja, dit is so, want daar is niks wat daar beweeg het nie. 

Dit was net stil gewees, doodstil. 

Ek wil dit aan u stel dat u is besig om die hof te mislei. 

Se vir die hof, is Mookistraat, die hoeke van Mooki- en 

Dungenistrate is dit naby u? ~- Nee. (10) 

Ek wil dit aan u stel dat Dungenistraat daardie hele dag 

was daar in daardie besondere straat baie onluste waar die 

polisie opgetree het? -- Dit is nie die waarheid nie. 

Ek wil dit aan u stel dat die polisie moes busse daar 

begelei. Mense wat werk toe gegaan het, die busse is deur 

die polisie begelei deur die strate? -- Daar was geen bus 

gewees nie, dit was doodstil daar. 

En ek wil dit aan u stel dat op verskeie kere op daardie 

dag in daardie pad het die mense die busse aangeval met 

klippe en dan moes die polisie opgetree het? -- Dit is nie(20) 

so nie. 

HOF Hoeveel dae het hierdie wegbly-aksie geduur? -- Twee. 

En op watter dag het hierdie voorval plaasgevind, die 

skiet van die meisie? -- Die eerste dag. 

MNR. JACOBS En ek stel dit verder aan u omdat die mense 

nie voldoen het aan die eise dat hulle moes wegbly nie, is 

die busse aangeval en die passasiers in die busse? -- Daar 

was geen bus nie, niks het beweeg in Dungenistraat die dag 

nie. 

En ek stel dit verder aan u op die hoeke van Dungeni-(30) 

en/ ... 
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en Mookistrate was n kar byvoorbeeld aan die brand gesteek omdat 

hy mense wat werk toe gegaan het vervoer het? 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Is dit n kruisstraat? 

MNR. JACOBS n Kruisstraat. -- Dungenistraat is n baie lang 

straat. Ek is naby die hoek van-Dungeni- en Ramzastrate en 

u praat van die hoe_~ van Mooki- en Dungenistrate. Dit is 

baie ver van my af, buite my sig. Ek kan nie sien wat daar 

gebeur nie. 

Daardie dag in Daveyton was daar grootskaalse onluste 

gewees? -- Ek weet nie daarvan nie. Ek het dit nie gesien (10) 

nie. 

En ek wil dit ook aan u stel pertinent dat toe die vrou 

geskiet was of getref was was sy nie alleen voor haar huis 

gewees nie? Die waarheid is dat sy vinger alleen gewees. 

Waar was haar familie byvoorbeeld? -- Ek het nie haar 

familie gesien waar hulle was op daardie oomblik nie, maar 

wat ek wel kan se is, hier aan die voorkant van die huis was 

sy vinger alleen gewees. Dit kan wees dat haar familie miskien 

in die agterplaas was, maar dit het ek nie gesien nie. 

En Keshwastraat, die hoeke van Keshwa- en Dugenistrate(20) 

-- Die korrekte spelling is Kheswa. 

Ekskuus, my spelling wat ek hier het is net anders om. 

Ek is jammer. Kheswa is parallel langs Mookistraat. Di~ is 

ook ver van my af. 

Ek wil dit net aan jou stel daar op daardie hoeke was 

ook n 2-ton vragmotor uitgebrand? -- Ek weet niks daarvan 

nie. 

Ken u n persoon met die naam van Mduduzi Joseph Kubheka? 

Is dit n broer van die oorledene? -- Ja. 

Het jy hom gesien daardie dag daar by hulle huis? --(30) 

Wie/ ... 
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Wie? Mduduzi? 

Ja? -- Ja. 

Ek beskik oor n - hy het n verklaring ingedien oor n 

lykskouing wat gehou was oor hierdie geval. -- Ek weet nie. 

Hy het by die lykskouing vertel dat daar was voor die 

insident waar die oorledene geskiet is ook n geval waar die 

polisie geskiet het daar? -- Waar geskiet? In Dungenistraat? 

Ja? -- Nee, ek weet niks daarvan nie. 

Ek wil dit aan jou pertinent stel dat die tyd toe hierdie 

skietvoorval plaasgevind het, het die polisie n bus daar (10) 

verby ge-"escort", begelei? -- Dit is nie die waarheid nie. 

En n tweede hippo het gekom daarna en toe was daar 

klippe gegooi en daar is toe geskiet en dit is toe hierdie 

oorledene getref was? Nee, dit het ek nie gesien nie. 

En ek wil dit aan u stel daar was baie jeugdiges wat 

in die strate was en agter die huise gestaan het langsaan 

en dan klippe gegooi het na die polisie en die busse wat 

daar verbygegaan het? Dit het ek nie gesien nie, want 

eintlik was daar geen bus of iets wat in daardie straat 

beweeg het nie. (20) 

Ek wil dit aan u stel u het doelbewus probeer om hierdie 

hof te mislei deur te se dat die dinge het ongeveer daar in 

Desembermaand gebeur? Ek het nie gese dit was in Desember-

maand gewees nie. Ek het gese dit was om en by Desember­

maand se tyd. Ek het nie die spesifieke maand onthou nie, 

maar ek het geweet dit was voor Desembermaand al kan ek nie 

die presiese maand onthou nie. 

U kon tog onthou het wanneer was die "stay-away" en 

dit het u geweet? -- Ek het onthou dat daar op n sekere 

dag iets gese was dat ons deel moet neem aan n wegbly- (30) 

aksie/ ... 
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aksie, dat ons nie meet werk nie. 

Dit antwoord nie my vraag nie. Jy het tog geweet wanneer 

was daardie wegbly-aksie gewees want u het self weggebly? -­

Ek onthou dat ek nie werk toe gegaan het nie, dit was op die 

Sde, maar ek het net nie die maand onthou, die Sde van watter 

maand dit was nie. 

En jy het ook onthou hierdie voorval het plaasgevind 

op die eerste dag van die twee dae van die wegbly-aksie? -­

Ja, dit is so, ek onthou dit. 

HOF Hoekom was daar n wegbly-aksie? Al wat ek vir (10) 

die hof kan se is dat hierdie papiere wat afgelewer was is 

deur ons ontvang. My man het vir my die inhoud van daardie 

papier gelees en vir my gese die inhoud daarvan is dat ons 

nie werk toe moet gaan more nie. So, ons gaan nie more werk 

toe nie. Wat die rede was, hoekom ons nie werk toe moet gaan 

nie, het hy nie gese of dit in daardie papier bevat word nie. 

Ekself kan nie lees nie. 

MNR. JACOBS : Ek wil dit aan u stel u het doelbewus na die 

hof gekom om die hof te mislei en die polisie te beswadder 

en alles wat jy van die polisie gese het dat hulle so (20) 

onredelik opgetree het, is leuens? -- Wat ek hier se, is die 

volle waarheid wat ek praat wat ek met my eie oe gesien het 

wat in my teenwoordigheid daar plaasgevind het. 

Het u vir u advokaat gese dit het gebeur tydens n "stay­

away"? -- Ja, dit het gebeur tydens die wegbly-aksie. 

Het u dit vir u advokaat gese? -- Ja, hy het vir my gevra 

wanneer dit was toe dit plaasgevind het. Toe het ek verduidelik 

wanneer dit was. 

Het jy toe verduidelik dit het plaasgevind tydens die 

wegbly-aksie? -- Ja, dit is so. (30) 

Ek/ ... 
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Ek het gister vir u gevra of dit tydens enige besondere 

gebeurtenis was. Ek het vanoggend vir u weer gevra en u het 

gese dit is nie. Hoekom het u dit dan nie, terwyl u dit vir 

u advokaat gese het, gister in die hof gese toe jy gevra was 

nie? 

MR YACOOB I cannot recall my learned friend having asked 

yesterday the question about whether there was any unusual 

happening~ He asked it today certainly. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Die vraag is gevra. 

MNR. JACOBS : Die vraag was gewees of daar enige onluste(lO) 

was of enigiets van die aard. 

MR YACOOB "Onluste" sure, not "buitengewone". 

HOF Ek dink u moet die vraag net beperk tot vanoggend. 

Die vraag was oor onluste gister. 

MNR. JACOBS : Vanoggend het ek vir u, toe ons hier begin 

het, gevra of dit tydens enige gebeure, buitensporig of 

buitengewone gebeure plaasgevind het en u het geweet op 

daardie stadium dat dit het tydens die onluste plaasgevind -

nie onluste nie, tydens die wegbly-aksie, hoekom het jy dit 

nie vir die hof gese toe jy n geleentheid gebied was om dit(20) 

te se nie? -- Ek het hier vir die hof gese dat hierdie 

voorval plaasgevind het op die dag van die wegbly-aksie. 

Die rekord sal vir homself praat. Ek het geen verdere 

vrae vir haar nie. 

RE-EXAMINATION BY MR YACOOB Could you see Sibongile at 

the time when the hippo was passing in front of you? -- Yes, 

I could see Sibongile before this hippo came to pass between 

the two of us and even after it had passed between the two 

of us, I still could see Sibongile. 

NO FURTHER QUESTIONS. (30) 

MR YACOOB/ ... 
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MR YACOOB My learned friend, Mr Tip, will take your lord-

ship to Worcester. 

MR TIP : My lord, we will be guided by Mr January Badi. 

JANUARY BOETIETJIE QANGISO BADI, d.s.s. (Through interpreter) 

COURT : We place on record that the witness is speaking 

Xhosa. 

EXAMINATION BY MR TTP Mr Badi, you are a man aged 57 

married with children and a resident of Zweletemba township 

near Worcester? -- That is correct. 

Do you operate a taxi which you drive yourself? -- (10) 

Yes. 

And have you been a member of school committees in Zwele­

temba? -- For quite a long time, yes. 

Where does your taxi business come from? -- From farmers 

outside in the district of Worcester. 

How long - since when have you lived in Zweletemba 

township? -- I arrived in Worcester to stay in 1949 from 

Steynsburg. 

Did you live in Zweletemba from 1949? -- No, it was before 

Zweletemba was started. It was still called Sakkiesdorp. (20) 

When was Zweletemba itself started? -- That was started 

in 1953, that was putting up structures and it was completed 

in 1954 by Lennon Robert. 

I do not want you to go into details, but could you 

tell his lordship from the start what were the living conditions 

in Zweletemba like? 

COURT : During what period? 

MR TIP : From the start until the middle of 1985? 

COURT : Do we have to traverse thirty years? Can we not 

just stick to the last five? (30) 

MR TIP I . .. 
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MR TIP : 

21 944 BADI 

I think the answer will traverse all thirty in one. 

It was so bad, such a bad condition beyond anybody's 

description. 

Until 1985 - the middle of 1985 had improvements to 

the conditions been brought about there? -- Unfortunately not 

in 1985. We were able to see something that had been done 

or was being done only during the year 1986. 

COURT When you say it was so bad, what do you mean by 

that? There were no streets. We were just put there. For 

one to have a street, you would drive your own car and (10) 

then the other cars would follow your tracks where you had 

driven on, as a result of which then a route was paved by 

the soil erosion caused by the moving of the vehicles. Well, 

otherwise children would remove some stones to create a 

driving space which will later be called a road. We had 

no electricity at all, except the few lights which were in 

the streets. For instance, when the sewerage system, the 

toilets were blocked, the condition would remain the same 

blocked as it is for a period of about three weeks as a 

result of which then you would find water all over the (20) 

place and this place would be smelling. 

Did you have water-borne sewerage? -- Yes. The worst 

thing there was the shortage of houses. The houses that 

existed there were so over-crowded because the last building 

that was put up as a structure housing there was in 1954 

until in 1985. There were no houses which were built. 

Some houses you would find that this house is a three­

roomed house which is being occupied by sixteen people. 

My house, which was a four-roomed house, namely two bedrooms, 

a dining-room and a kitchen, people occupying the house (30) 

there/ ... 
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there were nine. 

MR TIP : Could you tell his loYdship when the community 

council system was introduced in Zweletemba? -- It was started 

in 1979. 

Were you present at a meeting when it was introduced 

to the community? -- Before 1979, that is before the meeting 

at which this was accepted, there were other meetings which 

were held. Those meetings I did attend and it was at those 

meetings where this system was being rejected and at this 

meeting where it eventually was accepted I was not present. (10) 

I attended all the meetings including those that were rejecting 

the system and this one which accepted it. 

COURT : I am sorry then. I thought you said that that one 

you did not attend? 

INTERPRETER My lord, the usage of the word there meant 

to speak on behalf of other people whereas the witness says 

that he included himself that he was also there. 

MR TIP : At the meeting at which the system was accepted, 

was anything said about the conditions in Zweletemba? --

Yes, the promises that were made at this meeting, resulted(20) 

in the community of Zweletemba accepting the system. 

What were the promises? -- The first promise was the 

addition of houses, meaning that more houses were going to 

be built sufficient for the people and the streets were going 

to be attended to. There was going to be enough supply of 

electricity in order to enable us to have our houses electri-

fied. It was further said that all the other things that we 

were complaining about were going to get attention and they 

will be met. 

Who made those promises? -- A Mr Pienaar accompanied (30) 

by/ ... 
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by some members of the board who were from Goodwood in Cape 

Town. 

COURT Which board? The board which was in charge of the 

councillor system. What in fact changed my mind, that is to 

accept this councillor system, is because it was said that 

if there are certain things that cannot be properly done 

and there is no success in doing that, this council will have 

the right to fly to Pretoria in order to make sure that what 

they are doing is a success. That is what made me to take 

part in the votes during the time of the votes, voting (10) 

for one person to be elected into the council. 

MR TIP : How many persons were elected onto the council? --

They w~re seven men. 
I 

COURT : And no women? -- No. 

MR TIP : After their election, did the councillors hold 

meetings with the community of Zweletemba from time to time? 

-- Yes, they did call meetings from time to time and they 

were told what the people were complaining about. 

Before you detail what happened, could you tell his 

lordship approximately how often would such meetings be (20) 

held? -- At least every three months they would call a meeting, 

unless of course there was something which was urgent. Then 

they would call a meeting even sooner than that. 

And were you personally present at some of these meetings? 

In the majority, yes, I attended them. 

Are you able to give his lordship a summary picture of 

what would happen typically at these meetings? -- What happened 

is, after it was realised and it became apparent to the 

community, at these meetings one would hear people accusing 

the councillors and I was also one of those people who accused(30 

them/ ... 
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them of being failures in doing what they were expected to 

do. At one of these meetings where they were being accused 

as failures in carrying out their duties, one of the council­

lors himself, a Mr Chandu, said to the people there at the 

meeting that we as a community must not think that they are 

ordinary government puppets. They do have some rights. It 

was not the last time that word was used. Since then that 

he used it, we also used it then. So, there was a continua­

tion in the usage of that word. We even said to them they 

are just sitting there doing nothing for the community, (10) 

except to make promises which promises they do not fulfil. 

Did you become a member of that community council at 

any stage? -- Yes, what happened is, they resigned, that is 

the members of the community council resigned in 1982. There 

were only two of them left after the resignation of the 

others, which resulted in us staying without a council. 

Until when? -- Until in 1983 when I was approached by 

the inspector of the council, namely Billy-Boy Xabela who 

was a municipal policeman saying to me that I must also come 

and take part because it was difficult, they do not find (20) 

it easy or proper to communicate with the board and therefore 

requested that I also take part in the elections. As a result 

of which then I decided to take part by being elected into 

the council in order to be able to see exactly what the 

problem was which delayed the progress from this council, 

which resulted in us being four new members in the council 

of the community councillors plus one old person who was a 

member of the community councillors before. This person 

was elected. We therefore were five people. 

COURT : But there were three previously? -- Yes. (30) 

So/ ... 
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So, the total council then consisted of five? -- Yes, 

what happened is that four new members were elected and -

there were five of us that were nominated. Of the five four 

were new members and the fifth one was an old member, plus 

the other two who did not resign, namely the vice-chairman 

and the other person who was just an ordinary member which 

makes the number seven again. 

When did this happen? -- During 1983. 

MR TIP : Approximately when in 1983 was that? 

the end of 1983. 

Towards 

(10} 

I am not sure if it is clear on record, but was there in 

fact any voting which took place in Zweletemba in relation 

to the new community council on which you were? -- No, there 

was no voting. We were just accepted there and admitted to 

the council without being opposed. 

COURT : Could I just get clarity. Was an election called 

but you were the only candidates and therefore there was no 

voting? -- There were elections to be held but nobody came 

from the township to take part in the votings, as a result 

we the people who were standing as candidates were just (20) 

admitted to the council because there was no voting. 

Could we have it in this way. Did you have an opponent? 

No, there was nobody, because I was nominated just as a 

person in that area. 

Did any of the other people who eventually became coun-

cillors have an opponent in the elction? I think this will 

simplify the whole thing. What happened is this. We were 

nominated and therefore our names were put up as people who 

are being nominated and therefore it was expected that other 

people who also wanted to be in the votings were to give (30) 

their/ ... 
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their names and no such names were given by the other people 

namely to oppose us. Therefore we remained as members because 

of our being nominated. 

MR TIP Would you then in your own words give his lordship 

a summary picture of your experience from the start as a 

member of that community council? And may I just add, by that 

I mean in relation to the meetings of the council at which 

you were present? 

COURT : Do you want to know his joys or his frustrations? 

MR TIP : I would like him just to give your lordship a (10) 

round picture. 

COURT Yes? What I experienced there, just before the 

first meeting that was to take place between us and the 

board, we were supplied with the copies of the minutes of 

their last meeting. That is the last meeting of the defunct 

council. These were given to me some days before the actual 

date of the meeting. I therefore read the minutes. On 

reading those minutes I found that that defunct council did 

take up our complaints with the board. They submitted our 

complaints as given to them by us, the community. I then(20) 

discovered further in the same minutes that they were just 

giving promises as well. That is the board making promises 

to the council and not doing anything. Then thereafter we 

attended a meeting, a joint meeting that is with the administra­

tion board. I had hoped within myself that I was going to 

push these things. Unfortunately, exactly the same that 

was happening to the previous councillors with the board was 

done to us as well, namely that they kept on making promises 

that these things were going to be done and there was just 

nothing that they did, which resulted ln us now being unable(30) 

to/ ... 
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to go and hold a public meeting with the residents, because 

of the fear that we were going to bring exactly the same 

stories that were being brought by. the previous councillors. 

We used to hold our own meetings, that is the community 

council meetings on every Tuesday of the week. These were 

held without the board being represented. It was at these 

meetings, that is the meetings we held on Tuesdays, where 

the residents would come - an individual for instance from 

the residents would come and put a complaint. One of the 

complaints which was hurting to me was when young women (10) 

who were married came to the picture in the sense that they 

did not have accommodation as married couples because of 

their housing, namely that we had eight hundred and twenty 

six house units and three hundred and fourteen units specially 

provided for unmarried people as hostels. Now what happened 

is this, these young married women would then go and stay 

with their husband who were being housed at the hostels. 

ASSESSOR (MR KRUGEL) In the three hundred and fourteen? 

-- Yes. Now, the administration board police, that is the 

inspectors, would arrest them for being there. After having(20) 

been arrested then they would come back to us and want to 

know now what to say because they are married to those men 

and now they are being arrested for being together with them. 

We would take that kind of a complaint to the board where 

we had a meeting with the board. Where Mr Pienaar would 

say to us that is the law, they are not supposed to be there. 

Those units are meant for single people. They are supposed 

to be arrested. On 14 August 1984 we met a certain gentleman 

who was from Pretoria here. I do not know whether I pro-

nounce his name proper Hattis. (30) 

COURT : Is it Hattis or Hattingh or Curtis? -- I think it 

was/ ... 
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was Hattis. 

21 951 BADI 

I am not sure of the name how one pronounces 

it. This person was there with the board when we met him. 

We on arrival there discovered that this person was holding 

a senior position tc the board people. On finding out that 

we decided to pose this question to him for him to give us 

a solution as to how to go about that one. 

MR TIP By this question, what precisely do you refer to? 

The arresting of the young women, because Mr Pienaar says 

that is the law which is to be applied. After our chairman, 

that is the chairman of the community council had mentioned(lO) 

this to the gentleman from Pretoria, before this man could 

say anything about that, Mr Pienaar just jumped in saying 

"Dit is mos h huislike probleem." It is then that it became 

clear to us that this is the blockage. That is where our 

things are being blocked, meaning the board. At the same 

this Mr Hattis asked about the building complexes of Zwele­

temba as to where are those places. This question Mr Hattis 

was asking from us as a community council, on which we said 

to him there is none except the beer hall which was said 

it was being built because it is to develop the township (20) 

and another thing which was built was the hall, the community 

hall, which resulted in Mr Hattis saying of all the towns 

that he had visited Zweletemba is far behind. When he 

said that I immediately got up and decided that I was 

resigning stet. I was followed by five other members in 

that decision namely Magawu, Moyile, Tsobo, Reverend Makhubalo 

who was the chairman of the community council, the reason 

being that it was clear we have no progress as a council. 

COURT You have now mentioned four.--Badi is myself, the 

fifth person. I did not count myself because I thought I(30) 

had/ ... 
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had mentioned myself. 

Yes, normally, when you are followed by five others 

there are five others, but seeing that you are followed 

by your shadow, we count your shadow and four others. No, 

I made a mistake. There were four. I was followed by four 

other and I was the fifth person. 

MR TIP : Did the remaining two councillors express anything 

in this regard? -- They did not have anything to say or in 

comment to what was happening there because usually they 

were not people who used to have anything to say. Even (10) 

if we were in a meeting with the board they were always on 

the quiet side. Whenever a discussion was being taken, 

they were always remaining quiet. 

COURT : Could you give me the date of this resignation? --

14 August 1984. After this the board then pleaded with us 

to suspend our resignations until the next meeting which 

was to be held on 18 September and see if we cannot come 

with other ideas when we attend the meeting of 18 September. 

We showed then that respect and did that. 

MR TIP : As at this stage, 14 August 1984, to your know-(20) 

ledge had there been any campaign run by anybody in Zwele­

temba against the councillors calling for their resignation? 

-- We were never approached by anybody who persuade us to 

resign. In actual fact people in that area, the community, 

did not even know that we decided to resign. 

COURT ADJOURNS. COURT RESUMES. 

JANUARY BOETIETJIE QANGISO BADI, still under oath 

FURTHER EXAMINATION BY MR TIP : Mr Badi, I would like to 

go on with you to 15 September 1984. Do you recall seeing 

on that day a pamphlet calling for a boycott of the taxi's(30) 

of/ ... 
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of yourself and Mr Tsobo? -- Yes, I recall that, that is so, 

I did get that kind of a pamphlet. As I already said to the 

court earlier that I am doing business in the district, not 

in the township, in the district of Worcester, there is a 

small place there called Rawsonville. That is where I am 

doing business, my taxi business. I was there busy working 

when my cousin's child brought me that pamphlet. I read 

the contents of the pamphlet. 

Could the witness be shown EXHIBIT ABA1 please? Is that 

the pamphlet which you saw on that day? -- This is the pam-(10~ 

phlet. 

Did you read this when your cousin's child gave it to 

you? -- Yes. 

Could you tell his lordship please in your own words 

how you felt about this pamphlet when you saw it? -- After 

having read the contents of this pamphlet I was happy to 

learn about what was contained there. The reason of my 

being happy about the contents of this pamphlet was because 

I was already resigning and I had told the council that I 

was resigning. This was going to support my reasons for (20) 

resigning as a councillor in the community council. That is 

why I accepted this and in fact did not feel bad about what 

it contained. 

You will see there that there is a reference to sell­

outs and boers puppets and made in relation to yourself and 

Mr Tsobo? -- Yes, but that was not something new to me. 

I also used those words myself to the previous council 

because of it having failed to do things people were com­

plaining about. We took it that the existence of the 

community councillors was just for their own good and (30) 

pleasing/ ... 
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pleasing themselves and not for the purposes of the community. 

That is why I was not surprised by the use of that word towards 

me because it was not new to me. 

On that day, on that Saturday, 15 September, when did 

you return to Zweleternba? Do you recall? -- As usual at 

about 17h00. 

And on the following dayr Sunday 16 September 1984, do 

you recall where you were and what you did on that day? 

I got up as usual at about 03h00 and transported people who 

were to board a train as usual, that is transporting those(lO) 

who had booked the taxi to take them to the station on that 

morning. I carne back. I then loaded my vegetables because 

I am selling that Sundays only. I went out into the district 

to go and sell and carne back at about 13h00. After my 

return, after having had my lunch I heard an announcement 

which was being made outside in the streets where a loud­

speaker was used. Billy-Boy Xabela is the person who was 

announcing. He is a municipal policeman, that is an inspector 

working under the community councillors. In this he was 

informing the residents about a meeting which was to be (20) 

held at the hall. In his announcement he added the follo­

wing saying they will be very much pleased if the council­

lors could attend this meeting in order to be able to answer 

certain questions which may be asked by the residents. I 

went to this meeting at about 07h00 which was the starting 

time of the meeting. 

Before you describe to his lordship what took place 

there, did you in the course of Sunday again make any further 

trips with your taxi? Yes, I had some few trips in the 

afternoon. There is not much work during Sundays, but I (30) 

had/ ... 
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had some few trips. 

In the course of Saturday, 15 September and Sunday, 16 

September, was there any inference at all with you and your 

taxi? -- No, there was nothing which interfered with my work 

as a taxi. 

COURT : What area or route did your permit or does your 

permit permit you to operate? -- A radius of 30 kilometres 

from my rank in Worcester. 

All sorts of trips? -- Yes, all sorts of trips. 

Why do you operate then in Rawsonville? -- The reason(10) 

is that Rawsonville falls within the radius which is permitted 

on my permit and secondly there is no other taxi operator 

there. I am the only one who is operating a taxi. 

Though your rank is, the centre of your radius is Worces­

ter you actually operate from Rawsonville? -- Yes. 

MR TIP : Would you go on to describe briefly to his lordship 

what happened at the meeting on the evening of 16 September? 

-- On my arrival the hall was full. I took a seat in the 

second row from the front amongst the people seated there. 

I arrived there finding that the other councillors were (20) 

already there, namely Tsobo and Makhubalo who had something 

to say in address to this meeting before I had anything to 

say. In their address they even mentioned to the audience 

that the council has resigned. I also got up. In my address 

I said to the meeting there what happened the previous day 

about the pamphlets we received, that did not surprise me, 

nor was it a shock to receive such a pamphlet, because in 

actual fact the councillors we have already resigned, the 

only thing is that the community does not know about that. 

I also explained to the audience there that we were only (30) 

left/ ... 
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left with two days to go and confirm that because of the 

request which was made to us. 

You have mentioned previously that there was to be a 

meeting on 18 September 1984 of the council. Did that 

meeting take place? -- Yes, it did take place. 

Could you describe to his lordship briefly what happened 

there?-- At this meeting of the.18th as usual our chairman 

Reverend Makhubalo opened the meeting with a prayer and con­

firmed the resignation wherein he explained to the board in 

a broad sense that this was the last meeting as we have (10) 

already said that we were resigning. 

When you say he confirmed the resignation, whose resig­

nation did he confirm? -- He confirmed the resignations of 

the five councillors who had said that they were resigning. 

We also got up and announced our resignations, that we were 

resigning. Of all the people who announced their resigna­

tions only one person remained Mr Magawu. In other words, 

his being quiet and not saying anything about resignation 

meant that there were originally two people who did not 

announce resignations, therefore he was the third one now(20) 

who does not resign. 

Just two further aspects. Did you yourself at any stage 

see that the house of Mr Tsobo had been damaged by fire or 

burnt out? ~- Not before August 1985. 

And finally, if the witness could have sight of 

EXHIBIT ABA2, can you tell his lordship whether you at any 

stage saw that pamphlet in Zweletemba? -- No, I only know 

this one. This one you are now showing to me is something 

new to me. I am seeing it for the first time. 

KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. FICK : Mnr. Badi, aan die (30) 

begin/ ... 
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begin van u getuienis het u gese u is ook n lid van skool­

komitees in Zweletemba? -- Ja, ek is nou nog n lid van n 

skoolkomitee by een skool. 

Watter skool is dit? -- Vusisizwe Senior Secondary. 

Ek dink ons maak hierdie aspek klaar alhoewel dit volgens 

datumvolgorde nie korrek is nie, maar is dit so dat in Julie 

1985 was daar skoleboikotte by hierdie skool? -- In 1985? 

Ja? -- Ek het eers bewus geword van enige probleme wat 

daar was eers na 22 Julie 1985. 

Het unkind op skool by hierdie Vusisizwe skool? --(10) 

Ek het drie kinders destyds gehad. Daar is nou net een op 

hierdie huidige oomblik daar wat St. 10 doen. 

U as lid van die skoolkomitee in 1985 het tog seker 

geweet van n vergadering wat daar gehou was oor hierdie 

skoleboikot daar by die skool? -- Wat op hierdie dag gebeur 

het wat ek na verwys, die prinsipaal van die skool het ons 

geroep om bymekaar te kom daar na die werk, waar hy vir ons 

gese het dat die kinders gedurende daardie dag uit die skool 

geloop het. 

HOF : Dit is nou 22 Julie? -- Ja. (20) 

MNR. FICK : Laat ons net duidelikheid kry, die vergadering 

waarheen u geroep is deur die skoolhoof was dit n openbare 

vergadering? Dit was nie net vir die skoolkomitee nie, maar 

daar was ander ouers ook? -- Soos gewoonlik het hy die komitee 

bymekaar geroep en dit is die komitee wat dan besluit om die 

inwoners, dit wil se die ouers, bymekaar te roep. 

Laat ons net duidelikheid kry. Was daar ouers ook op 

hierdie vergadering? -- Nie die eerste dag wat ons daar 

bymekaar gekom het nie. Eers die volgende dag by die volgende 

dag se vergadering. Dit was besluit by hierdie eerste 

vergadering/ ... 

(30) 
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vergadering wat ons bygewoon het dat ons die ouers moet roep 

na n vergadering toe. 

Die volgende dag toe die vergadering gehou was met die 

ouers, was daar ook skoliere op hierdie vergadering? -- Ja, 

daar was skoliere gewees, want ons het hierdie vergadering 

geroep om te gaan vergader by die gemeenskapsaal. 

En is dit so dat die voorsitter van hierdie vergadering 

was mnr. Makhubalo wat u al oor getuig het? -- Ja, dit was 

mnr. Makhubalo gewees behulpsaam deur die prinsipaal van die 

skool daar by die vergadering van die ouers soos gewoonlik. (10) 

Die prinsipaal was mnr. Voyi? -- Ja, dit is so. 

En is dit korrek dat daar is gerapporteer dat hierdie 

kinders het die skool geboikot uit protes oor die dood van 

ene Mathew Goniwe in Cradock? -- Nee, indien dit gese was -

dit is moontlik dat dit gese was, maar die hoofrede van die 

kinders dat hulle die skoolklasse geboikot het, was omdat 

ons nog die skoolfooie gevra het dat dit betaal moet word by 

hierdie skool en tweedens hulle het nog iets te se gehad oor 

die toestand van die skool. Dit is wat ons eintlik as n skool­

komitee geraak het wat dan te doene gehad het met hierdie (20) 

boikot van die skool. 

HOF : Wat was die toestand van die skool? -- Die skool as 

n skool self is vuil, die perseel is vuil en tweedens was 

daar n tekort van onderwysers. 

En wanneer is die skoolgelde betaalbaar? -- By die inskry­

wing van die kinders vir registrasie. 

Die begin van die jaar? -- Ja, elke begin van die jaar. 

MNR. FICK : En is dit duidelik dat die skool kon nie skoon 

gemaak word en geverf word en die tipe van ding nie, want 

die mense betaal nie hulle fooie nie? Daar was nie geld (30) 

daarvoor/ ... 
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daarvoor nie? -- In antwoord op hierdie vraag sal ek dit n 

bietjie breedvoerig moet antwoord. Ek praat nou van die 

skole in die swartgebiede. Volgens die goewerment se regu­

lasies word die skole net skoongemaak na sewe jaar. 

HOF U bedoel met skoonmaak uitverf? -- Die verbetering 

van die toestande praat ek van. Die verfwerk, die herstelling 

van die vensters en eintlik aandag te gee aan alles wat 

aandag moet geniet. U vraag is omdat daar nie geld was nie. 

Ons het probleme gehad as n skoolkomitee daar dat ons nie 

huisvesting gehad het vir die onderwysers nie as gevolg (10) 

waarvan die onderwysers daar gebly het in Worcester as hy 

begin het vir drie of vier maande. Dan sal hy bedank en 

loop, as gevolg waarvan die komitee in die vorige Jare nou, 

dit is nie 1985 nie, gaan vra het vir twee sale. Wat gebeur 

het is dat die enkelkwartiere van Worcester in Thembalitsha 

ons het toe gaan vra vir twee vertrekke daar, twee deure 

wat ons oopgebreek het. Ons het daardie vertrekke verander 

na woonplekke of woonkwartiere vir die onderwysers. Dus 

moes ons messelaars gekry het om die bouwerk te doen en die 

skool se gelde word nie in die goewermer.t se begroting (20) 

getel nie, met die gevolg dat ons gebruik gemaak het van die 

ouers se geld. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Waar is Thembalitsha? -- Dit is 

Zweletemba. 

MNR. FICK : Ek wil u geheue verfris oor wat werklik by 

hierdie vergadering gebeur het. Is dit nie so dat hierdie 

vergadering is gehou nadat daar n klasseboikot of skoleboikot 

aan die gang was vir meer as n week al nie? -- Watter ver­

gadering? Met die ouers? 

Ja? -- Nee, dit is nie reg nie. Dit was nie net een (30) 

vergadering/ ... 
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vergadering wa~ daar gehou was nie. Di~ waarvan ons nou praat 

was die eerste vergadering en daarna omtrent elke tweede dag 

het ons h vergadering gehou, want dinge het net voortgegaan. 

As u se dinge het voortgegaan, is dit nou die boikot? 

Ja, die boikot van klasse. 

Hoe lank het hierdie boikot van klasse uiteindelik toe 

aangehou? -- Ongelukkig het ek nie h rekord gehou van hoe 

lank dit geduur het nie, maar ons het ons plig gedoen tot 

op die einde van die boikot van die klasse. 

HOF U moet net die vrae beantwoord. U word nie gevra (10) 

oor u plig nie en u word nie nog ander dinge gevra nie. As 

u nie weet nie, dan se u net u weet nie, maar moenie net h 

verhaal vertel as u h vraag gevra word nie. Was dit h 

kwessie van weke of h kwessie van maande dat die ding geduur 

het of net h paar dae? -- Dit het n hele ruk geneem. 

Ek weet nie wat bedoel u met h hele ruk nie. Bedoel u 

met h hele ruk jare, bedoel u maande? Wat bedoel u daarmee? 

Ek is nie seker nie. Dit kan maande wees. 

Het u gedink dat die boikot geregverdig is? Ek sal 

nie kan se of dit regverdig was of nie, maar wat ek wel vir(20) 

die hof kan se hier is dat die dinge waaroor hulle gekla het 

was presies so soos hulle gekla het. Dit was vir my ook 

duidelik gewees wat die klagte is en ek kon sien waaroor 

hulle kla. 

Die klagte is oor feite, gewaande feite of werklike 

feite, maar het u destyds gedink dat dit h goeie ding is 

dat hulle h boikot het of dat dit h verkeerde ding is om 

n boikot aan te pak? -- Ek sal nie kan se of dit n goeie 

ding was of die regte ding of die verkeerde ding dat hulle 

dit so gedoen het nie, want dit is lank wat ons hierdie (30) 

dinge/ ... 
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dinge probeer regstel het. Hulle kom eers na ons toe om te 

kla oor hierdie goed. Dan sal ons die klagte neem na die 

kringinspekteur toe. Dit het net so gebly tot hierdie dinge 

nou plaasgevind het voor daardie dinge reggestel was soos 

genoem as klagtes. 

Moet ek nou van u antwoord wat ek al vier keer probeer 

kry aflei dat u ten gunste was van die boikot? -- Nee. 

Hoekom nie? -- As ek ten gunste van die boikotte was 

sou ek nie vergaderings bygewoon het waar daar probeer was 

om dit te stop nie. (10) 

Hoekom was u nie ten gunste van die boikot nie? -- My 

belang was dat die kinders voort moet gaan by die skool. 

MNR. FICK : U praat hierso van die kinders het kom praat met 

julle. Gee vir ons name, asseblief. Watter kinders het met 

julle kom praat? -- Ons praat mos van Vusisizwe skool, nie 

waar nie? So, die kinders waarvan ek praat is kinders van 

Vusisizwe. 

Kom ons probeer so. Het hulle as n groep u kom spreek? 

Voor ek die vraag antwoord, mag ek miskien hierso duidelik­

heid kry? Wil u he dat ek vir u meet se wat die prosedure(20) 

is van die kinders as ek met die komitee kom praat of wat 

wil u weet? 

HOF Het hulle die komitee genader oor hierdie aangeleent-

heid op die gewone wyse? -- Sonder om geraas te maak? 

Ek weet nie wat is die gewone wyse nie? Ek sal 

liewers so antwoord soos die vraag gekom het. Die vraag is 

ook nie vir my direk gestel nie. Die prosedure is dat as 

daar klagtes is sal die kinders by die prinsipaal gaan kla, 

wie dan die klagte oordra aan die skoolkomitee en dan sal 

die komitee n vergadering roep en dit bespreek en dan n (30) 

ant·woord/ ... 
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antwoord gaan gee by die skoal by die kinders waar hulle 

bymekaar geroep is om aan die kinders n antwoord te gee oor 

wat hulle gevra het direk. 

Waar die hele vergadering kinders staan kom die komitee 

dan met hulle praat? -- Ja. 

MNR. FICK : Op hierdie vergaderings waarvan u praat wat elke 

tweede dag plaasgevind het oor klasseboikot of skoolboikot 

waar die kinders was, het die kinders daar n woordvoerder 

gehad wat namens hulle gepraat het op hierdie vergaderings? 

-- Ons praat nie met kinders nie. As ons die ouers geroep(lO) 

het vir n vergadering dan is dit n vergadering met die ouers. 

Ons praat net met die ouers daar. Ons praat niks met kinders 

nie en die laaste keer wat ons met die kinders praat is toe 

ons gevra het dat ons die kinders moet toespreek waar hulle 

bymekaar geroep is by die skoal. Dit is alleenlik op ons 

versoek dat ons metdie kinders op skoal gaan praat en verder 

glad nie. Ons praat nie met die kinders nie. Al is hulle 

miskien daar rond by die vergadering van die ouers, praat 

ons nogtans nie met die kinders nie. 

Ek wil aan u stel, is u nie verkeerd met u datum nie?(20) 

Was die eerste vergadering wat gehou was nie 15 Julie 1985 

nie? -- Nee, nee, nee, die 15de? Nee. U praat nou van iets 

wat my terugvat. Dit is nie n ding wat by die skoal plaas­

gevind het op die 15de nie. Ek se die moeilikheid het begin 

na die 22ste. Dit.is die begin van die moeilikheid. 

Kom ek vra u so, gedurende Julie 1985 weet u daarvan 

dat die administrasieraadskantore in Zweletemba gebrand het? 

Ek weet nie daarvan nie. 

Weet u dat hulle ooit gebrand het in 1985? -- Ek weet nie 

van daardie administrasieraad se kantore nie. Ek het net(30) 

te/ ... 
Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



Kl293.22 21 963 BADI 

te doene gehad met die skool. My belang was by die skool 

gewees. Die skole was nie gebrand gewees nie. Destyds het 

ek niks te doene gehad met die administrasieraad se eiendom 

nie. Dit is die rede hoekom ek nie soveel opgelet het na 

die eiendom van die raad nie. 

MR TIP How far a field is the cross-examination to go? 

Are we not outside the period of the indictment at this 

stage? 

COURT : I do not know. When did your evidence stop? Just 

before the end of the indictment? (10) 

MR TIP The evidence really stops in September 1984. There 

is a reference to August 1985 merely because the state wit­

ness put the burning of Tsobo's house in October 1984, but 

beyond that, the evidence certainly does not materially 

venture. I am just concerned that matters that are not 

before your lordship be opened up if we are going to consume 

further time. 

COURT : Yes, well, they should not, but I never know where 

cross-examination is leading and therefore I have got no 

hand in it. (20) 

MR TIPK : That is why I have sat until now. 

COURT : Your complaint is registered and underlined. 

MNR. FICK : Ek sal nou afstap daarvan. Ek wil aan u stel 

u getuienis en ontkenning dat daar n vergadering was op 15 

Julie oor hierdie klasseboikot is vals? -- Dit is u eie 

notule wat u het daar in die rekord. Waarvan ek weet is dat 

dit eers op 22 Julie begin het. Daar is iets wat ek miskien 

kan meld wat by die skool plaasgevind het. As daar miskien 

kleinighede gewees het tussen die skoolkinders en die 

prinsipaal van die skool wat veroorsaak het dat die (30) 

kinders/ ... 
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kinders miskien vir daardie dag of daardie rukkie nie in die 

klaskamers wou ingegaan het nie, wat deur die prinsipaal 

afgehandel was, sal ek·nie van weet nie, want dit is afge­

handel tussen die kinders en die prinsipaal. 

Antwoord asseblief net die volgende vraag, sonder so 

n lang stert aan. Ek wil dit aan u stel dat op hierdie ver­

gadering het die ouers vir die kinders gevra "Verduidelik 

vir ons hoekom gaan hierdie boikot aan?" Toe raak die kinders 

onbeheerbaar en hulle storm uit die vergadering uit en 

daardie selfde aand word die adminstrasieraadskantore (10) 

afgebrand? Dit is op 15 Julie 1985, die een waarvan u niks 

weet nie? -- Dit kan wees dat ek nie daardie vergadering 

bygewoon het nie, want die skoolvergaderings is so. As die 

lede daarby betrokke n kworum gevorm het, dan sal hulle 

daardie vergadering laat voortgaan al is daar nog van die 

lede wat nie teenwoordig is nie. Dit is hoekom ek se ek het 

nie n notule daarvan nie. Dit is oor die vergadering van 

die 15de. 

Ek wil die name vir u gee en dan se u net asseblief 

ja of nee of u hulle ken. Ken u vir Christopher Tyawana? (20) 

Nee, ek ken hom nie, maar moontlik is u spelling verkeerd. 

HOF Spel hom op n ander manier as u hom dan ken? -- Ons 

het nie n Tyawana by die skool nie, ook nie n Christopher 

nie, maar n van wat daar is by daardie skool is Tshwana. 

Maar is hy n Christopher? Nee, ons het nie n Twayana 

kind met die naam van Christopher by daardie skool nie. 

Dan het' u nou maar net lekker gesels, maar dit was nie 

die antwoord nie. Bly nou maar net by die vraag. 

MNR. FICK : Die tweede naam is Dick Stokwe Sizani? Ek 

is nie duidelik nie. Se vir my, die Sizani waarvan u (30) 

praat/ ... 
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praat, is dit n skolier? 

Dit is so, ja, in 1985? -- Nee, ek glo nie, want ek ken 

die skoliere en ek ken hulle vanne. 

HOF Hoeveel hoerskole het julle daar op Worcester? -- Net 

een. Dan het jy n hoer primere skool. Dit is Alfred Stempa. 

Ja-nee, maar ek het u dit nie gevra nie, ook nie oor die 

kleuterskool nie, net oor die hoerskool. 

MNR. FICK : Paulus Mnyuka? Ken u die naam? -- Ja, ek ken 

daardie een. 

Was hy n leerling in 1985 by die Vusisizwe skool, ja (10) 

of nee? -- Hy was n skolier. 

Dan die volgende naam is, Poto Coldiza? -- Nee, ek ken 

hom nie. U weet, ek het bietjie n probleem. Wou u gese 

het Conidiza of se u Coniswa? Dit is die vanne wat die 

probleem is. 

Ek ken nie die uitspraak van die van nie, maar ek het 

die spelling as C-o-1-d-i-z-a. Ek weet nie hoe spreek n 

mens hom uit nie. -- Nee, dan ken ek hom nie. Dit is Condiza 

as u dit so spel. 

Is sy naam Poto, die een waarvan u praat? -- Ek ken (20) 

nie die naam nie, maar ek weet ons het so n van by die skool. 

HOF Watter soort van het u by die skool? Condiza of 

Chekiso, maar dit is n van naby aan die wat uitgespreek was 

deur die advokaat. 

Spel net vir ons albei. Die eerste een? -- C-o-n-d-i-z-a, 

I think so, although I am not sure. 

En die ander een? Chekiso. C-h-e en op die einde is 

dit s-o. Dit is die einde van die van. 

Wat ek nou geskryf het is Cheso? -- Ek weet nie of dit 

korrek is nie, want ek ken nie die vanne wat hier genoem (30) 

word/ ... 
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word nie. Ek kry dit nie reg van die advokaat af nie. So, 

dit maak my deurmekaar. Ek is nie seker van die van wat hy 

wil noem nie. 

Nee, nee, ek het u maar het gevra hoe spel n mens daardie 

twee vanne wat u genoem het? As u nie weet nie, se nou maar 

net, dan sal ons self n spelling uitdink. -- Nee, dan weet ek 

nie. 

Wat is die tweede naam wat u genoem het? -- Ek het gepraat 

van naastenby praat die advok&at van Condiza en dan die tweede 

een was Chekiso. Ek raai maar net naastenby dit wat (10) 

uitgespreek word. 

Mnr. Fick sal vir ons Chekiso spel. 

TOLK C-h-e-k-i-s-o. 

MNR. FICK : Die laaste naam wat ek sal probeer is Morgan 

Toto Peter. Die van is Peter? -- Ons het die van van Peter 

in daardie tyd gehad. Ek weet nie wat die voorletters is nie. 

U as lid van die skoolkomitee het seker te doen gekry 

met die organisasies van die jeugdiges in Zweletemba? -­

Watter een? 

COSAS? Nee, maar ek hou mos nie vergaderings met (20) 

skoliere nie. Ek sal nie weet watter organisasie het te doen 

met die skoliere nie. 

Maar is daar nooit aan u as lid van die skoolkomitee 

gerapporteer maar kyk by hierdie hoerskool het ons so n 

organisasie van COSAS nie? -- Ek het al hier vir die hof gese 

dat ons hou geen vergaderings saam met die skoliere nie en 

as daar iets is wat die skoolkinders doen, sal ek verwag 

dat daar iemand is wat namens die skoliere praat. Of dit 

nou die organisasie is wat namens die skoliere daar dinge 

se of nie, ek weet nie van so n organisasie nie. Ek sal (30) 

ook/ ... 
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ook nie se dat dit nie bestaan nie, want daar gebeur ver­

skillende dinge op verskillende geleenthede by die skool. 

Ek wil net aan u stel, die name wat ek vir u gelees het 

is die COSAS bestuur in Zweletemba? -- So, ek weet nie daarvan 

nie. 

Ek wil aangaan met u getuienis na heeltemal n nuwe 

aspek. Se vir die hof, vandat die mense ingetrek het - u 

ingetrek het in 1949 in Zweletemba (Hof kom tussenbei) 

HOF : 1953. 1949 was Sakkiesdorp. 

MNR. FICK : 1953. Is daar enige pogings aangewend·deur (10) 

die persone in beheer van Zweletemba om die plek te verbeter? 

-- Soos ek alreeds gese het, niks was gedoen te Zweletemba 

nie. 

Is dit omdat daar nie geld was nie? -- In daardie tyd het 

ons die adviesrade gehad. Dit is wat hulle gese het dat daar 

nie geld was nie, maar hulle het nogtans belowe dat dit 

gedoen sal word. 

U het ook vir die hof gese daar is n rioolstelsel 

geinstalleer in Zweletemba. Wanneer was dit gewees? -- Met 

die oprig van die huise by daardie lokasie was dit ook (20) 

gedoen. Dit is die wat nog op die huidige oornblik daar is. 

Dit is die wat altyd blok. 

U het nie n woord getuig oor huurverhogings nie. Moet 

ek daarvan aflei dat daar was vandat u daar ingetrek het in 

Zweletemba nooit huurverhogings nie? -- Die huur van Zwele­

temba aan die begin was vyftien sjielings. Dit was verskeie 

kere verhoog tot op datum. Die huidige huur is verskillende 

bedrae wat ons betaal. Daar is huise soos die een wat ek 

bewoon. Die se huur is Rl2,00 en die ander is - daar is van 

die ander huise wat meer kos. Dit hang af van die inkomste(30) 

van/ ... 
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van die huurder van die huis. Daar is rekeninge vir water 

wat apart kom. Dit is ver hoer as die huurgeld wat n mens 

betaal vir die huis. 

Voor 1984 wanneer laas was die laaste huurverhoging? -­

Ek kan nie onthou nie, want ek het nie my rekords saamgebring 

waarin ek aantekeninge het nie, maar wat ek wel vir die hof 

kan se is dat daar iewers in 1980 was daar n huurverhoging 

gewees. Elke keer as die huur verhoog word, dan vra die 

inwoners wat is dit wat gedoen is in hierdie woonbuurt van 

ons wat hierdie verhoging regverdig. (10) 

Asseblief, antwoord net die vrae. Ons weet nou erens 

in 1980 en in 1984 en wanneer daarna was daar weer n huurver­

hoging gewees? 

HOF : Was daar in 1984 n huurverhoging? 

MNR. FICK : Was daar in 1984 n huurverhoging? -- Nee, ek 

onthou dit nie. 

In 1985? -- Ek weet nie, miskien na ek bedank het as 

n raadslid was dit verhoog, maar ek weet nie. 

HOF : Dit is mos nou nie n antwoord nie. U betaal dan die 

huur mos self? -- Ja. (20) 

Nou ja, dan sal u mos weet of dit verhoog is in 1985? 

Ek sou daarvan geweet het. Nee, dit was nie verhoog nie. 

MNR. FICK : Kan die hof dan aanvaar erens in 1980 was daar 

n huurverhoging wat u betref? -- Ja, soos ek gese het, dit 

is of 1980 of 1981. Daar rond. Ek het net die datum vergeet. 

Daar was n verhoging gewees. 

Is dit dan reg dat hierdie huurverhogings in wese was 

nie n klagte van die inwoners nie, want dit het maar so nou 

en dan geskied? -- Daar was klagtes gewees oor die huurver­

hoging. Die mense het daaroor gekla. Hulle wou geweet (30) 

het/ ... 
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het wat dit is wat gedoen is dat die huurgelde verhoog moet 

word. 

HOF Maar dit was laas in 1980/81? -- Ja. 

Kla hulle nou nog steeds oor dieselfde ding? -- Ek sal 

nie kan se nie, want op die oomblik is daar nie n raad nie, 

ook nie raadslede nie en daar is nie n manier vir die mense 

om bymekaar te kom dat n mens dit kan vasstel of hulle nog 

klagtes het of nie, maar ek is seker daarvan dat daar niks 

is wat uitgevoer word namens die inwoners daar nie. 

MNR. FICK : Ek wil dit kortliks aan u stel, u getuienis (10) 

in hierdie hof dat die mense ontevrede was met die raadslede 

tot hier by 1979 toe besluit is om die stelsel te aanvaar is 

vals? 

HOF : Laat ons net n bietjie duidelikheid kry oor wat u stel. 

My herinnering is dat die raadstelsel ingevoer is in 1979. 

Die gemeenskapsraadslede het toe ingekom. Voor dit was dit 

n algemene adviesraad wat heeltemal iets anders was en die 

getuie het ook nie iets anders vertel nie. 

MNR. FICK : Ek het dit dan verkeerd. Die bewering dat die 

mense aanvanklik teen die stelsel was van raadslede en (20) 

toe later omgeswaai het en dit aanvaar het, wil ek aan u stel 

dit was vals? En ek wil aan u stel presies die teenoorgestelde 

het gebeur. Die mense het altyd hierdie stelsel aanvaar en 

later is daar geagiteer dat dit verwerp moet word? -- Dit 

hoor ek vir die eerste keer van u, want wat my betref wou 

die inwoners nie die raadstelsel aanvaar het nie en niemand 

het daar gekom om te agiteer teen die raadstelsel nie. 

Ken u die volgende twee persone, Mathews Kapa, Shepard 

Matshoba? -- Ken hoe? Waar hulle woon en of ek hulle gesien 

het? Wat bedoel u? (30) 

HOF/ ... 
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HOP : Het u al die name vantevore gehoor? -- Ek ken hulle as 

inwoners van Zweletemba. 

MNR. PICK Dan wil ek vir u nog n naam gee Miriam Moleleki? 

Ek ken haar baie goed. Ons behoort aan dieselfde gemeente 

by die kerk. 

Ken u ook vir Elizabeth Bushwana? -- Ja, ek ken haar ook. 

Sy is n inwoner van Zweletemba. Sy het eintlik daar groot 

geword. 

Ken u n organisasie met die naam van Western Cape Civic 

Association? -- Ek hoor daarvan en ek lees koerante. Ek (10) 

sien berigte daaroor in die koerante. 

Het u vantevore gehoor van n organisasie met die naam 

van United Women's Organisation, afgekort UWO? -- Ja, ek lees 

daarvan in die koerantberigte. 

Ek wil aan u stel, u is nie eerlik met die hof as u se 

u lees net in die koerante daarvan nie. Ek wil aan u stel 

hierdie Miriam Moleleki wat u so baie goed ken en Elizabeth 

Bushwana is lede van die bestuur van hierdie United Women's 

Organisation in Worcester, Zweletemba? -- Ek sal nie daarvan 

weet nie, want ek behoort nie aan n organisasie nie. (20) 

Ek wil aan u verder stel, hierdie ander twee name wat 

ek vir u gegee het van Mathews Kapa en Shepard Matshoba is 

van die bestuurslede van die Western Cape Civic Association 

in Zweletemba daar by u? Ek sal nie se dat dit nie so is 

nie. Ek se ek as n persoon wat nou hier voor die hof sit 

het niks te doen met organisasies nie. So, ek weet nie. 

Geeneen van hierdie organisasies wat deur die staatsadvokaat 

genoem is het met my iets te doene gehad nie. So, met ander 

woorde, ek het geen rede om iets te probeer wegsteek vir die 

hof aangaande die twee organisasies nie. (30) 

Is/ ... 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



K1293.50 21 971 BADI 

Is dit nie so nie dat hierdie Mathews Kapa en Shepard 

Matshoba het aanvanklik saam met die raadslede in Zweletemba 

gewerk, hulle het hulle ondersteun? -- Dit kan wees dat dit 

wel so was in die tyd van daardie raadslede waar hulle iets 

te doene gehad het, maar nie in my tyd wat ek op die gemeenskaps­

raad gedien het nie. Tweedens, by die vergaderings wat ons 

bygewoon het met daardie ander raadslede, dit is die gemeen­

skapsraadslede, het hulle nooit saam met die lede daar bo gaan 

sit by die verhoog nie. Die enigste menste op die verhoog 

gedurende die vergaderings was net die lede gewees. (10) 

HOF : Wat werk die twee? -- Hulle werk sommer daar in die 

dorp. Hulle is werksaam by Coca-Cola fabriek. 

MNR. FICK Het u al vantevore gehoor van die organisasie 

bekend as die South African Allied Workers Union, SAAWU? -­

Nee. Ek sien partykeer as daar melding gemaak word in die 

koerantberig van organisasies, want ek werk nie eintlik vir 

iemand nie. Ek is n besigheidsman. 

Ek wil aan u stel dat u bewering dat u net in koerante 

daarvan lees en nie daarvan kennis het nie, is vals. SAAWU 

het in Februarie 1985 n kantoor oopgemaak in Zweletemba? (20) 

-- Mag ek miskien vra voor ek n antwoord gee op hierdie vraag? 

HOF : Ja? -- Is u bewering dat SAAWU miskien mense na n 

vergadering toe geroep het om vir hulle te se dat hulle kantore 

gaan oopmaak of het hulle sekere mense genooi om dit by te 

woon as hulle die kantore oopmaak, dat u se dat ek daarvan 

moet weet? 

MNR. FICK Die staat beweer dat SAAWU het daar kantore oop-

gemaak en hulle het begin organiseer onder die mense in 

Zweletemba? -- My antwoord op u vraag sal dan wees, n inwoner 

van n plek en n persoon wat van iemand anders hoor wat (30) 

gebeur I .. . 
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gebeur in daardie plek, die inwoner ken daardie plek beter 

as die een wat gehoor het, want daardie persoon het die 

agtergrond van die geskiedenis van die plek. Ek is n inwoner 

van Zweletemba. Ek ken Zweletemba beter as enige ander persoon. 

So, ek is die persoon met die beste inligting. 

HOF Beteken die antwoord dat daar nie n kantoor van SAAWU 

geopen is in Februarie 1985 nie? -- Nee, u sal onthou ek het 

eers gevra of mense genooi was na die vergadering toe en wat 

ek daarby bedoel is. As mense genooi was met die opening 

van die kantore, dan sou almal daarvan weet, maar as mense(lO) 

skelmpies daardie kantore oopgemaak het, dan sal ek nie 

daarvan weet nie. 

HOF VERDAAG. HOF HERVAT. 

JANUARY BOETIETJIE QANGISO BADI, nog onder eed 

VERDERE KRUISONDERVRAGING DEUR MNR. FICK : Meneer, ek wil 

vir u vra, ken u n persoon met die naam van Ferdinand Fourie? 

Nee. 

nie. 

Ken u vir James Issel? -- Nee. 

En Davey Peterson? -- Nee. Waar woon hy? 

Zweletemba? -- Nee, daar is nie so n persoon in Zweletemba 
(20) 

Ken u n organisasie met die naam van CAHAC, Cape Housing 

Action Committee? -- Nee, ek weet nie van so n organisasie 

of dit bestaan nie. 

HOF Se vir my, Zweletemba, is dit n swartwoonbuurt of is 

dit n kleurlingwoonbuurt ook? Dit is vir die swartmense 

alleen. Die kleurlinggebied is baie ver daarvandaan. 

MNR. FICK : Wat is die naam van die gebied waar die kleurlinge 

bly in Worcester? -- Een van hulle is Victoria Park, Riverview, 

Roodewal en Heckspark, Esselenpark, Johsonspark, Voorbou. (30) 

Die United Democratic Front, weet u of hulle enige 
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organiseerders of ondersteuners het in Zweletemba? -- Ek sal 

nie kan se nie, want ek het nog niemand gesien nie. Ek weet 

daarvan dat daar so iets bestaan deur daarvan in die koerante 

te lees dat daar so iets is. Ek sal ook nie kan se of dit nie 

bestaan in Zweletemba nie. 

Het u nooit plakkate of pamflette gekry wat uitgereik 

is deur UDF daar in Zweletemba waar hulle vergaderings ad­

verteer of konferensies wat hulle in Worcester omgewing hou 

nie? Ek weet nie daarvan nie. Ek weet nie of daar enig-

iets gedoen was om mense daardie plakkate te gee of pam- (10) 

flette nie. Die enigste pamflet waarvan ek weet is die een 

wat na my toe gebring was in daardie area. Dit is al wat ek 

kan se. 

HOF Die een wat hier in die hof vertoon is? -- Ja. 

MNR. FICK : Is dit nie so dat daar n "million signature campaign 

gevoer was in Zweletemba in 1984 nie? -- Dit is donker in my. 

Ek weet nie waarvan u praat nie. 

Ek wil aan u stel dat UDF in Desember 1983 het hulle 

daar in Worcester n vergadering gehou in Zweletemba om presies 

te wees en die vergadering het hulle gehou teen die raads-(20) 

1ede en raadstelsel? -- As daar so n vergadering was sal ek 

dit nie betwis nie, maar wat snaaks is is dat ek n lid van 

die raad was in daardie tyd van November 1983. Hoekom weet 

ek rtie daarvan nie? As dit nou gese word dat die vergadering 

was gehou gewees om teen die raad te wees. 

Ek wil aan u stel dat u weet van geen kampanje teen die 

raadstelsel in Zweletemba nie, is vals? Hoe sou UDF met 

die raadslede bymekaar gekom het as die raadslede as die 

gemeenskap nie eers met die raadslede n vergadering kon hou 

nie. (30) 

Luister/ ... 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



Kl294.06 21 974 BADI 

Luister, die stelling wat ek aan u maak is, daar is 

vergaderings gehou in Zweletemba teen die raadstelsel, hulle 

het vergaderings gehou met die gemeenskap en daar is die 

mense opgesweep teen die raadstelsel en die raadslede om hulle 

te verwerp? -- Dit is wat ek s@ ek nie van weet nie. Ek sal 

nie daarvan weet nie. Dit is eintlik duidelik hoekom ek nie 

daarvan sal weet nie want ek kon nie so n vergadering bygewoon 

het soos beskryf word deur die advokaat nie, want ek was 

alreeds n lid van die gemeenskapsraad gewees indien daar 

so n vergadering was natuurlik. (10) 

Ek wil aan u stel daar was selfs n plattelandse konfe­

rensie vir UDF afgevaardigdes waar meer as veertig platte­

landse gebiede verteenwoordig was gedurende 1984? -- Kan ek 

iets vra omtrent daardie stelling? 

HOF : Nee, u moet maar net s@ dit is so of dit is nie so 

nie. -- Nee, daar was nie. 

MNR. FICK : Volledigheidshalwe wil ek die hof net in die 

verband verwys na BEvNSSTUK W47 volume 8. Dit is die laaste 

bladsy van hierdie bewysstuk. Dit is n UDF News van Augustus 

1984 en as u kyk na die laaste bladsy van W47 heel regs (20) 

onder is n foto. Dan sal u sien daar is die opskrif "Boland 

afgevaardigdes by die UDF plattelandse konferensie in Worces­

ter. Meer as veertig plattelandse gebiede was verteenwoordig." 

Wil u vir die hof s@ u weet niks hiervan nie? -- Ek weet 

niks hiervan nie en ek is seker daarvan dat dit nie in 

Zweletemba gehou was nie. Moontlik by n kleurlingwoonbuurt. 

Ek wil aan u stel dat voor die nasionale stigting van 

UDF in Augustus 1983 was daar plakkate aangebring wat die 

mense uitnooi na UDF se stigting daar in Zweletemba en daar 

was gereel dat die mense van Zweletemba en ander ' 

woongebiede/ ... 
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woongebiede met busse kan ry na die stigtingsvergadering van 

UDF? 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Wanneer was dit? 

MNR. FICK : 20 Augustus 1984? -- Ek dra geen kennis daarvan 

nie. Ek het dit nie gesien nie, wat dan vir my duidelik is 

dat dit niks te doene gehad het met Zweletemba of nooit daar 

gedoen was nie. Dit kan wees dat dit miskien by ander plekke 

gedoen was, maar nie Zweletemba nie. Dieselfde ding wat u 

nou se van die organisering van busse wat mense sou gebruik 

het. Dit kan nie wees dat ek nie daarvan geweet het nie, (10) 

want Zweletemba is n klein plekkie. Ek moes daarvan geweet 

het. Dit is hoekom ek se dat die busse moes dan van ander 

plekke af gekom het of na n ander plek toe gery het, maar 

nie Zweletemba nie. 

Ek wil aan u ook stel uiteindelik by die stigting van 

UDF was hierdie United Women's Organisation van Worcester 

verteenwoordig daar, hulle het afgevaardigdes soontoe 

gestuur? -- Ek sal moet teruggaan na wat ek al vroeer gese 

het. Ek het gese ek het geen ondervinding van organisasies 

nie. Ek dra geen kennis daarvan nie en tweedens, ek sal (20) 

dan nie weet van n organisasie van vrouens wat verteenwoordig 

was by hierdie plek nie. 

Ek wil aan u ook stel dat die jeug uit Worcester het 

ook gegaan na hierdie stigtingsvergadering toe, nie net die 

vrouens nie, maar die jeug ook asook die verteenwoordigers 

van die Western Cape Civic Association? -- Nee, ek weet nie 

daarvan nie. 

En ek wil aan u verder stel dat toe die UDF Wes-Kaap 

gestig is, was daar weer eens afgevaardigdes van Worcester 

wat ook hierdie vergadering bygewoon het, die stigting (30) 

van/ ... 
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van UDF Wes-Kaap? Ek het nie kennis daarvan nie. 

Nou heeltemal n ander aspek. U het vir die hof gese 

dat voordat u op die raad gedien het, was die vorige raads-

lede algemeen uitgekryt as "puppets" en "sell-outs" en hulle 

het geen goeie naam gehad onder die gemeenskap nie? Om 

die waarheid vir die hof te se, niemand het van hulle gehou 

nie, want hulle het niks gedoen vir die gemeenskap nie. 

Hulle was van geen hulp nie. 

En nogtans se u vir die hof was u bereid om een van hulle 

te word? -- Soos ek alreeds gese het om en by die einde (10) 

van die jaar 1983 het ek besluit om ook maar daar in te tree. 

Dit is omdat ek moeg was om met hulle te baklei en dieselfde 

ding oor en oor met hulle te praat. 

Toe u nou uiteindelik uitvind soos u getuig het, toe u 

nou n raadslid was waar die blokkasie is, wat het u daaromtrent 

gedoen? -- Ek het my bes gedoen om by te dra en te probeer 

om hierdie ding te doen dat hulle kan verstaan, maar daar 

was net een storie gewees wat hulle vertel het en dit is dat 

daar nie geld is nie. Dit het my neer geslaan. Ek kon nie 

verder baklei nie. Die rede hoekom ek neer geslaan was is(20) 

omdat ek nie kan sien wat daar in die koffers was, hoeveel 

geld daarin was nie. Ek kon nie daar naby kom om te sien 

wat se geld daarin was nie. 

U kan mos nie reg wees as u dit se nie. Die raad het 

mos n begroting en daar moet mos state voorgele word vir 

goedkeuring om te wys waar gaan die geld heen? -- Toe ek 

bedank het, was dit voor dit aan ons gebring was en die 

begroting word net een maal per jaar gedoen. 

Toe u n raadslid was - raadslid geword het, het u nie 

na hulle toe gegaan en vir hulle gese "Kvk ~ I nou wil ons (30) 

weet/ ... 

Digitised by the Open Scholarship Programme in support of public access to information, University of Pretoria, 2017.



K1294.13 21 977 BADI 

weet waar gaan die geld heen, want julle vertel daar is nie 

geld nie, nou wil ons uitvind wat daarvan word" nie? Dit 

waarvan u praat het ek gedoen. Dit kon nie verder gevoer 

word nie, want mnr. Pienaar het net een ding vir ons gese, 

naamlik dat ek met die mense in hoe gesag sal praat in die 

tyd van die begroting, dat hulle vir ons ook daar meet bereken. 

Het u dit toe gedoen? Ja. 

Maar dan weet u mos waar is die geld heen? -- Ek weet 

nie. U meet asseblief vir my se as u nie verstaan het wat 

ek se nie. U meet nie net dinge se as ek dit nie gese (10) 

het nie, ~ant wat ek hier se is dat ek het vir mnr. Pienaar 

gevra waarop hy in antwoord gese het ons meet wag vir die 

begroting. Ek het toe gewag vir die begroting. Ongelukkig 

voor die tyd van die begroting wat ons voor gewag het, was 

dit toe die tyd wat ons bedank het. 

Kom ons probeer die ding kart maak indien dit moontlik 

is. Toe u by die persoon uitkom wat u mnr. Hattis noem en 

u sien nou hy is die senior van mnr. Pienaar en sy raad en 

u sien die raad is die liggaam wat die probleme veroorsaak 

vir julle, hoekom het julle as gemeenskapsraad dit nie (20) 

opgeneem met mnr. Hattis wat julle probleem is nie? Waarom 

het julle gaan bedank? -- Maar ek het nou net vir die hof 

gese dit was juis by hierdie vergadering waar ons besluit 

het om te bedank en tweedens, die voorstel wat u nou hier 

maak sou ons niks gehelp het nie, want mnr. Pienaar was nog 

steeds daar. Byvoorbeeld, toe mnr. Pienaar daar na ons toe 

gekom het, het ons hom aanvaar met n vergadering en hom 

verwelkom. Waar hy verwelkom was by daardie vergadering 

het hy vir ons gese dit is die eerste keer in al hierdie 

swartwoonbuurtes waar hy was dat hy h woonbuurt kry met (30) 

so/ ... 
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so baie geld soos Zweleternba. Hy het toe vir ons gese hy is 

n klip. n Klip kan nie sornrner vanself rol of hornself gooi 

nie. Ons rnoet gebruik maak van horn en horn gooi as n klip 

van ons sodat ons dinge van Zweleternba goed kan vorder. 

dit sou ons nie gehelp het om met rnnr. Hattingh te praat 

daar nie. Dit sou rnnr. Pienaar nie laat verander het van 

die leuenaar wat hy was nie, want hy was maar n leuenaar vir 

ons vanaf lankal. As u rniskien gese het dat daar n nuwe 

persoon sou uitgekorn het na ons gepraat het met mnr. Hattingh, 

maar nie waar rnnr. Pienaar teenwoordig was nie. (10) 

HOF : Die antwoord korn daarop neer dat n klip is nie r. 

goudklont nie. 

MNR. FICK Wanneer het u u besigheid begin as n huurrnotor-

eienaar? -- My eerste besigheid was n winkel gewees. Ek 

was n winkeleienaar. Dit het ek verkoop in 1969. Ek het 

n vloot van huurmotors gekoop, naarnlik tien. 

Kan ons nou net n antwoord kry. Wanneer het u begin met 

u huurmotorbesigheid? -- 1970. 

HOF Het u nog tien huurrnotors aan die gang? -- Ek het 

dit aan ander rnense verkoop en net met twee oorgebly wat (20) 

genoeg was vir my. 

MNR. FICK : En u besigheid waar u met groente Sondae 

gesrnous het, wanneer het u u lisensie gekry? Toe ek daar 

gekorn het in Worcester vir die eerste keer - in Zweletemba 

die eerste besigheid van my was smous gewees. So, ek word 

maar cud in die besigheid van srnous. 

En rnnr. Tsobo, die ander huurrnotoreienaar, wanneer het 

hy sy huurmotorbesigheid begin? -- Ek sal nie met sekerheid 

kan se nie, maar ek kan vir die hof se dat hy eers vir Irvin 

en Johnson gewerk het. Dit is voor hy n huurmotoreienaar (30) 

geword/ ... 
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geword het. Eintlik die eienaar van n huutmotor. 

Laat ek vir u so vra, dat ek kyk of ek n antwoord kan 

kry. Wat het eerste gekom? Het hy eerste n raadslid geword 

of was hy eerste huurmotoreienaar? -- Hy het eers n huurmotor­

eienaar geword. 

Die rede waarom.u as raadslid bedank het, is omdat u 

gevoel het julle kom nerens met die raadstelsel nie. Is 

dit reg? -- Ja, daar is geen vordering nie. Scos ek alreeds 

gese het toe ons daar aangesluit het, het die eerste klomp 

alreeds opgehou. Die raad was dood gewees en hier waar (10) 

ons in was het ook doodgegaan. Dit was die tweede raad wat 

doodgegaan het. 

Is dit die enigste rede hoekom u bedank het? U het 

gevoel daar is geen vordering nie? -- Ja, dit is die waarheid. 

Dit is die hele waarheid, want ek het besef dit is n trekker 

sonder n ploeg waarmee ons besig is of dit is n voertuig wat 

sonder n masjien is om hom te trek. 

Kom ons gaan na 15 September toe sonder hierdie voertuig. 

HOF September 1984? 

MNR. FICK September 1984. U het op hierdie dag u besigheid(20: 

gaan doen en op n stadium het n kind vir u BEWYSSTUK ABA1 

gebring? Dit is die waarheid. 

Wie is die kind? -- U soek die naam van die kind? 

Ja? Thembi Nkosi. 

Het hy enige ander name hierdie persoon, enige byname? 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) 

seuntjie. 

Is dit n dogtertjie? -- Dit is n 

MNR. FICK Het hy enige ander byname wat u hom by ken behalwe 

hierdie Thembi Nkosi? -- Ek weet nie van n bynaam waaronder 

hy bekend staan as hulle daar speel nie. As sy pa ken ek (30) 

hierdie/ ... 
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hierdie naam. 

HOF : Hoekom se u as sy pa? -- Ek sal dit moet verduidelik 

hoekom ek se as sy pa. In my gewoonte as Xhosa, my oudste 

broer se kind of my jongste broer se kind, is ek die pa van 

daardie kind. Dit is in my gewoonte. Dit is hoekom ek hom 

beskou as my kind. 

So, hy is n broerskind? -- Ja, dit is my oudste broer 

se kind. 

MNR. FICK Voordat ek met u BEWYSSTUK ABAl self behandel, 

wil ek net een ding duidelik kry. Die klagtes van die (10) 

gemeenskap, daar was die kwessie van te min huise, die jong 

getroude vrouens wat nie huise het nie, die swak paaie, die 

elektrisiteit? En nog iets wat ek miskien mag byvoeg wat 

ek vergeet het om te noem. Dit is een van die dinge wat ek 

alreeds gese het wat ek nog wil noem. As beide ouers 

oorlede is wie die huis van die raad gehuur het en in daardie 

gesin is daar nie n kind wat getroud is nie, dan moet ons 

daardie kinders uit die huis sit. Ons het ook probeer om 

dit te verhoed, maar die moeilikheid van ons, die antwoord 

was dat dit volgens die wet is. Dit beteken dus as die (20) 

kinders uit die huis gesit word, moet hulle of nou n 

sinkhuis gaan bou by iemand se perseel waar hulle kan bly 

of hulle moet ander plek gaan kry. 

Voordat u verder aangaan. Die ander klagte is die 

van die verstopte riolering. Ja, dit is so. 

Is dit nou die algemene groct klagtes van die gemeenskap? 

Wat belangrik was. Dit was wel ander, maar hierdie was die 

belangrikste. 

Ncu wil ek he u moet kyk na BEWYSSTUK ABAl. Dit is 

die pamflet waarvan ons praat. U sal sien daar word gese (30) 

in/ ... 
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in die eerste paragraaf die laaste sin "Boers puppets who 

sent away the people from their houses and zinc houses." 

Waarna verwys dit? -- Dit verwys na die kinders wat ek nou 

net beskryf het wat uit die ouers se huise gesit word om 

huise van hulle eie te gaan oprig met sinkplate. 

As enigiemand anders hier kern beweer het dat hierdie 

geed verwys na die mense wat uit huise gesit word omdat 

hulle agterstallig is met hulle huur, dan is dit verkeerd? 

-- Wie ook al dit gese het is nie korrek nie. Ek is die 

persoon wat op daardie raad gesit het waar die klagtes (10) 

gebring was. Dit gaan oor die kinders wat uit die huise gesit 

word, want ek onthou op n stadium het ons die administrasie­

raadslede, die amptenare gaan spreek aangaande hierdie ding, 

waar Makhubalo vir die administrasieraad se amptenare gese 

het "Kyk, as dit die wet is, laat die goewerment vir ons 

dan n asblik wys waar kinders weggesmyt meet word as hulle 

ouers oorlede is." 

HOP : Hoe dikwels het dit voorgekom in u tyd dat kinders 

uitgesit is? Dit is nou in u tyd op die raad? -- Terwyl 

ek op die raad gedien het, het ons twee gevalle gehad. (20) 

Dit is huis nr. 479 Thusha Avenue en huis nr. 216 Mayinjane. 

Die ouers by hierdie twee adresse is beide oorlede in die 

geval van elke gesin. 

MNR. PICK Volume 112 bladsy 5 598 is die stelling gemaak 

dat hierdie paragraaf, hierdie sinsnede verwys na mense wat 

uitgesit is omdat hulle nie die huur kan betaal nie. 

U het verder vir die hof gese, as ek u reg verstaan, dat u 

was heeltemal - u het die woord "happy" gebruik - gelukkig 

met BEWYSSTUK ABA1? -- Ek het gese dat ek nie sleg gevoel 

het daaroor nie. In plaas daarvan om sleg te voel het ek (30) 

gelukkig/ ... 
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gelukkig daarorntrent gevoel. 

HOF : Maar nou kry u rnos n probleern want die rnense sal nie 

rneer u huurrnotors gebruik nie? -- Ongelukkig was dit nie so 

gewees nie, want dit het my nie geraak nie. My besigheid 

het ek gese is in die distrik, nie in Zweleternba nie. So, 

dit het my nie geaffekteer nie. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Terwyl u daarrnee besig is. Hoeveel 

tyd het u in Rawsonville spandeer per dag? -- Ek het daar begin 

om 07h00 tot om en by om 16h30 of 17h00 en dan het ek terug-

gegaan, die hele dag op n Saterdag. (10) 

En Sondae het u na die distrik gegaan om groente te 

verkoop ook? -- Ja, buite op die plase in die distrik. Ek 

verkoop nie in n lokasie nie. Tot vandag toe verkoop ek nie 

in die lokasie nie. 

Is dit reg om te se u was maar min in Zweleternba behalwe 

om te slaap? Eers na ek gewerk het kon n mens my in Zwele-

ternba gevind het. Partykeer het ek in die oggend gehelp as 

rnense werk toe moet gaan en daar is min vervoer waar ek 

mense werk toe vervoer tot om en by 08h00 se kant, dan gaan 

ek weg. Dit is wat ek elke dag doen vandat ek begin het (20) 

met hierdie soort besigheid. 

HOF Hierdie mnr. Tsobo, hy het een huurrnotor gehad? -- Ja. 

Is hy nog daar? -- Nee, hy is lankal weg. Of hy nou 

iewers in Kaapstad werksaarn is, weet ek nie. 

Wanneer het u horn laas gesien? -- Ek het horn gesien iewers 

in 1987 te Groote Schuur. Dit het vir my voorgekorn of hy 

daar gewerk het as n sekuriteitsbearnpte. 

By die hospitaal? -- Ja. 

Wanneer het u horn laas in aksie gesien as n huurrnotor-

bestuurder? -- Na Julie 1985. (30) 

MNR. FICK/ ... 
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Ek verstaan nie waarom se u vir die hof u het 

heeltemal gelukkig gevoel oor BEWYSSTUK ABA1 nie, want hier 

is mos n klomp vals goed wat hier gese word omtrent u? 

Maar ek het vir die hof hier gese hoekom ek gelukkig gevoel 

het omtrent die inhoud van daardie pamflet. Ek het gese ek 

was bly om hierdie pamflet te sien want dit gee meer gewig 

aan my bedanking as bewys wat dit beteken, hoe min ·waarde 

die raadslede gehad het. 

Se net vir my een ding, vergeet wat die raadslede gese 

het, was u n "sell-out"? Het u die mense verkoop? -- Ek (10) 

sal nie weet wat iemand anders in gedagte het met die gebruik 

van daardie woord nie, maar toe ek dit gebruik het, het ek 

hierdie betekenis aan dit geheg, dat die mense wat ek na verwys 

as "sell-outs" het nie hulp of is nie staat om die mense te 

help nie. Kan geen hulp aan mense gee nie. 

Antwoord nou net die vraag. Het u die mense uitverkoop? 

Voor ek n antwoord daar verder kan gee, mag ek miskien 

eers iets vra? 

HOF : Ja? -- Ek het hierdie probleem. Ek het vir die hof 

hier gese dat die woordgebruik was omdat die gevoel is dat(20) 

die raadslede sit net daar en niks doen vir die gemeenskap 

nie. Met ander woorde, hulle het geen waarde vir die gemeen­

skap nie. Beteken dit nou dat n mens verkoop word as dit die 

geval is? 

Mnr. die tolk, watter woord word in die oorspronklike 

gebruik vir "sell-outs"? 

TOLK : Volgens wat ek hier kan lees sien ek nie n woord 

wat kan staan vir "sell-outs" nie. Die woord wat miskien so 

vertolk kan word deur n persoon wat dit verstaan op daardie 

manier is die een wat se "Abango no popi." "No popi" is (30) 

speelgoed/ ... 
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speelgoed. My verstaan van "no popi" beteken enige speelgoed. 

Byvoorbeeld h "dolly" wat h mens by die speelgoedwinkel kan 

koop word gewoonlik genoem "no popi." Dit is iets waarmee 

h mens kan speel. 

HOF As h mens dit nou sou vertaal met "puppet" is jy nader 

aan die waarheid, want by die volgende vertaling is "puppets". 

"They are·the sell-outs beers puppets." Wat u daar vertaal 

het gaan saam met "Amabulu", is dit nie so nie? Wat is die 

heel eerste woord van daardie sin? 

TOLK Die heel eerste woord kan ek nie uitmaak nie. Dit(lO) 

is n-g-c-o-o of o-o-o. Dit maak nie sin vir my nie. Hierdie 

is onduidelik. Dit is daarom wat ek my nie wil verbind nie. 

HOF : Ek dink die woord wat u nou genoem het is die een wat 

vertaal is met "puppet". 

TOLK : Dit is die een "Abango no popi amabulu" wat dan hier 

agter staan as vertolking van "They are sell-outs." 

HOF : As ens dit maak "ngocogxowankulu", sal dit iets beteken? 

TOLK : Dit kan iets beteken as h mens daardie middelste "o" 

uithaal en dan die tweede een vervang met h "n". Dan lees 

dit "Ngo ngxowankulu." (20) 

HOF Wat kan dit dan beteken? 

TOLK Dan beteken dit vir my dit is mense wat net belang-

stel in geld. 

MNR. FICK : Die eerste sin in die volgende paragraaf word 

daar beweer dat u die mense verraai het met die doel om uself 

te bevoordeel. Het u dit gedoen? -- Ek weet nie. As dit 

die hof se vertolking is kan ek dit nie verder vat nie, maar 

wat ek verstaan daar gese word hier praat hulle van h 

persoon wat net omgee vir sy eie saak, wat geen belang het 

in die gemeenskap nie wat hierdie houding het dat as hy (30) 

genoeg I . .. 
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genoeg het en versadig is, dan is almal in die gemeenskap net 

soos hy versadig. Hy gee nie om wat met n ander mens gebeur 

nie. Dit is wat dit beteken. 

HOF Maar is u so n man? -- Ongelukkig nie, maar ek sal vir 

die hof se hoekom ek nie omgee om so genoem te word nie. Dit 

was nie die eerste keer dat hierdie woord teen my gebruik word 

in die omgewing daar nie. Dit was al vantevore teen ander 

mense gebruik. 

Ja, maar dit is darem n lelike ding om van u te se, is 

dit nie? -- Ek het dit nie as n lelike ding beskou om deur (10) 

mense gese te word nie, want die mense het eintlik nie geweet 

waarvoor daar n gemeenskapsraad was nie, omdat dit hulle net 

nie kon help nie. Al gaan hulle met watter soort van n 

klagte na hulle toe en met watter soort moeilikheid hulle 

opgelos wil 'he, het die gemeenskapsraad net niks te doene 

gehad om hulle verder beter te kan help nie, behalwe die 

beloftes. 

Ja, wel, ek begryp dit nie baie mooi nie. Hier is n 

pamflet wat u vals beskuldig en wat op grond van die valse 

beskuldiging n boikot teen u uitroep en u het nie beswaar (20) 

daarteen nie? -- Dit is reg. Net ek en Tsobo se name word 

in die pamflet genoem en hierdie woorde was nie net teen ons, 

die twee wat nou besigheidsmanne was gebruik nie. Ongelukkig 

is net ons twee se name as besigheidsmanne hier in hierdie 

pamflet bevat. Andersins die woorde wat daar gebruik word 

geld vir almal wat in daardie gemeenskapsraad gedien het as 

lede. 

MNR. FICK Toe u nou sien hierdie ding word van u gese 

en u sien op die pamflet is daar die embleem van UDF en n 

ander een van die WCCA, het u seker met mnr. Tsobo of die (30) 

ander/ ... 
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ander raads1ede gaan bymekaar kom en gaan probeer hoor wie 

is hierdie mense wat sulke goed se, waar kom die ding vandaan? 

Ongelukkig was daar nie vir my n kans gewees om dit te kan 

doen nie, naamlik dit te bespreek met die ander raadslede nie. 

Hierdie voorval het op die 15de plaasgevind wat ek hierdie 

dokument gekry het, dit is die pamflet. Gelukkig is daar die 

volgende dag n vergadering deur die gemeenskap geroep, dat 

ons daar moet gaan vergader. Dit is die vergadering wat 

Billy-Boy geadverteer het daar en dus het ons as raadslede 

dan by hierdie vergadering bymekaar gekom. (10) 

Is dit reg dat op 15 September het niks anders buiten­

gewoons met u gebeur behalwe dat hierdie pamflet, BEWYSSTUK 

ABA1 aan u oorhandig is nie? -- Dit is die hele waarheid. 

Niks anders nie. 

En is dit verder so dat u bedanking as raa~slid het 

eers plaasgevind op 16 September 1984, want die vorige 

bedanking van u is opgeskort? -- Ek weet nie of ons mekaar 

goed gaan volg hier nie. Op hierdie 16de was daar ncu net 

twee dae gewees waarin ons ons bedanking sou bevestig het 

ten volle. (20) 

Wat nie vir my duidelik is nie, wie het die vergadering 

van 16 September 1984 bele? -- Ek het alreeds vroeer gese 

dat dit Billy-Boy Xabela was, n munisipale polisiebeampte. 

Nee, wag, hy het rondgery en oor die luidspreker gese 

van die vergadering, maar wie is die een wie se idee dit is 

dat hierdie vergadering gehou word? -- Ek hou vol daarmee 

dat dit Billy-Boy was want selfs toe ek by hierdie vergadering 

kom vind ek dat Billy-Boy op die verhoog is en hy tree op 

by hierdie vergadering as n voorsitter. 

Hierdie Billy-Boy Xabela het hy enige ander pos wat (30) 

hy/ ... 
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hy beklee behalwe munisipale polisiebeampte daar in die 

gemeenskap? -- Ek weet nie wat se pos hy nou verder beklee 

behalwe as n munisipale polisieman nie, want selfs nou, hy 

is nou nog n beampte daar by die administrasieraad se kantore. 

Daar is baie dinge waarin hy betrokke is, byvoorbeeld die 

kleuterskole. Hy is die persoon wat dit organiseer. Hy het 

baie dinge te doene daarmee. Ek weet eintlik nie presies 

wat hy is nie. 

Daar is nie een of ander organisasie wat hierdie ver­

gadering bele het of wat daar kom praat het ook op die ver-(10) 

gadering nie? -- Nie by die vergadering waar ek was nie. 

U se Billy-Boy was nou die voorsitter. Hoe het hy gese 

wie het die vergadering bele? Vir watter rede? -- Billy-Boy 

het dinge baie duidelik daar gestel. Vir n persoon wat 

goeie Xhosa verstaan net soos ek, was dit nie moeilik om te 

volg wat Billy-Boy se nie. Hy het die volgende gese. Dat 

hy dit nodig gevind het om hierdie vergadering te roep omrede 

die gemeenskapsraad nie meer gefunksioneer het nie en hy het 

dit gevind, dit was sy plig om die vergadering bymekaar te 

roep, want selfs by die vorige geleentheid na die gemeen-(20) 

skapsraad nie meer gefunksioneer het nie. Hy is die persoon 

wat gemaak het dat daar weer ander gemeenskapsrade gekies 

moet word omrede hy probeer het om te vermy dat ons nou 

beheer moet word deur n klein plekkie wat naby ons gelee is 

daar wat bekend staan as Ashton. Om dit te vermy het hy 

besluit dat ons daar moet kom vergader. Hy het toe verder 

gese dat dit was alreeds vantevore gese dat as ons nie 

optree nie, dan sal daar n persoon gestuur moet word van 

Ashton om vir ons net te kom se wat gedoen moet word sonder 

dat ons daaromtrent besluit het. (30) 

ASSESSOR/ ... 
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ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Maar wat het Ashton met Zweletemba 

te doen? Ashton is mos ver daarvandaan? -- Ons weet nie 

wat het Ashton te doene gehad met Zweletemba nie, maar dit 

is wat mnr. Pienaar vir ons gese het dat as ons nou dinge 

net so los dat die gemeenskapsraad nie meer funksioneer nie, 

sal die sake van Zweletemba bespreek word deur mense van 

Ashton. Hulle sal vir ons besluite meet neem. 

Is dit wat mnr. Pienaar gese het? -- Ja, die dorpsbestuur­

der. Dit is wat ek dink die rede is vir Billy-Boy om te 

reageer deur die vergadering te roep. (10) 

HOF : Laat ek net duidelikheid kry wat is mnr. Pienaar. 

Is hy wat ons vroeer genoem het die lokasie superintendent 

of is hy iets meer? -- Ja, dit is daardie soort van n ding 

wat hulle vroeer genoem het die superintendent wat deesdae 

die bestuurder genoem word. 

Hy is dus nie by n soort administrasieraad nie? -- Hy 

het n rol wat hy speel by die administrasieraad, want daar 

is geen vergadering wat gehou word met die administrasieraad 

waar hy nie teenwoordig is nie. 

MNR. FICK : Op die vergadering toe julle nou almal se julle(20) 

bedank, julle raadslede, is daar enige besluite geneem wat 

nou verder? -- By watter vergadering? Praat u nou van die 

vergadering van die 18de of die vergadering van die l6de? 

Die 16de? -- Die gemeenskap het niks daaromtrent gese 

nie, want ons is die mense, die gemeenskapsraadslede wat vir 

die mense gese het ons het alreeds bedank, dit gaan net op 

die 18de bevestig word. Dit beteken dat die gemeenskapsraad 

gaan weer dood. 

Kom ons gaan maar na die vergadering van 18 September 

toe. Op daardie vergadering het julle bevestig julle gaan (30) 

bedank/ ... 
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bedank en dit is die einde van die raadslede behalwe twee? 

-- Ja, dit was die laaste wat ek te doene gehad het met die 

gemeenskapsraad se dinge. 

Hierdie drie ander raadslede in die klein gemeenskappie 

wat u van praat, u het tog seker gehoor of hulle ook bedank 

het en of hulle aangebly het? Is hulle vandag nog raadslede? 

-- Hulle het aangebly as raadslede, gemeenskapsraadslede vir 

die hele jaar van 1984. Hulle kon niks doen nie, niks uitvoer 

nie, want hulle het nie n kworum gevorm nie want daar word 

vier persone benodig om iets te kan doen. ( 10) 

Het hulle toe ook bedank aan die einde van 1984 of wat 

het gebeur? Ek glo nie dit was die einde 1984 nie. 

Volgens wat ek van die koerantberig gelees het, was dit 

iewers in die middel van 1985 toe hulle bedank het. 

En is daar weer n raad gekies hierna of wie bestuur 

hierdie plek van toe af? -- Daar was nog nooit weer n 

gemeenskapsraad of n administrasieraad se mense in Zweletemba 

gewees nie, behalwe die berig wat ek van gelees het in n 

koerant naamlik Cape Times waarin gese word dat mnr. Mike 

Sebetoane deur die minister aangestel is as n administra-(20) 

teur van Zweletemba woonbuurt, hy is die magte gegee om 

beheer uit te oefen oor Zweletemba en volgens daardie 

koerantberig was dit gese dat hy een van die gemeenskaps­

raadslede is wat oorgebly het na die res bedank het. 

Volgens daardie koerantberig het hy eers in 1985 bedank. 

HOF Maar hy was op julle raad gewees? Ja. Hy is die 

een wat eintlik nie deelgeneem het tydens die bedankings 

nie. 

Gelukkig is hy nie van Ashton nie? Soos ek alreeds 

vir die hof gese het, dit is n koerantberig waarvan ek (30} 

hier/ ... 
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hier praat. Ek het horn nog nie gesien saarn met die rnense 

korn praat nie. Nou ja, ek kan nie met sekerheid se dat dit 

nie Ashton is wat beheer uitoefen nie. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) As n mens van ju11e af ry ooswaarts 

korn jy eerste by Robertson of eerste by Ashton? -- Eers 

Robertson en dan Ashton. 

Dit is ver? Naby Swellendarn arnper? -- Dit is rneer as 

veertig kilometres. 

MNR. FICK As iernand beweer dat die raadslede het bedank 

en toe is daardie raadslede wat bedank het weer heraangestel(10) 

op die raad en hulle het in 1985 bedank, wat se jy daarvan? 

Ek se as n inwoner van daardie plek Zweleternba daar bestaan 

nie so iets nie. Wie dit ook al gese het was net besig om 

sy storie n bietjie vet te rnaak, want ons raad was die 

laaste gerneenskapsraad wat daar bestaan het wat geval het. 

Terwyl u n raadslid was, was daar enige pogings aangewend 

deur n organisasie met die naarn van Western Cape Civic Associa­

tion om met julle raad te korn praat? -- Nie wat ek van weet 

nie. 

Wie keur dit goed dat die gerneenskapsaal gebruik kan (20) 

word vir vergaderings? Wie het dit in 1984 gedoen? -- In die 

tyd van die gerneenskapsraad daar het rnense by die voorsitter 

van die gerneenskapsraad gaan vra of dit gebruik kan word. 

Hy is die enigste een wat dan die rnagtiging kon gegee het 

vir die gebruik daarvan, maar in ons tyd toe ons nou begin 

het by die raad om te dien as raadslede, het dit nie rneer so 

gewerk nie. Die kantoor van die superintendent, dit is die 

bestuurder se kantoor het die beheer uitgeoefen want selfs 

die sosiale dinge was ook daar gehou in daardie saal. So, dit 

was vir horn om te se wie die reg het om die saal te kan (30) 

gebruik/ ... 
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gebruik. 

ASSESSOR (MNR. KRUGEL) Was dit mnr. Pienaar? -- Nee, dit 

was nie mnr. Pienaar nie. Dit was nou n man net onder Pienaar, 

mnr. Nel. Selfs wanneer mense moet betaal vir die gebruik 

van die saal het hulle by daardie kantoor van mnr. Pienaar 

en Nel betaal. 

MNR. FICK : Terwyl u op die raad gedien het, het u ooit 

enige dokumente of briewe gekry, die raad, van die Western 

Cape Civic Association om te se hulle wil met julle samespre­

kings kom voer? -- Dit kan wees dat dit wel gebeur het (10) 

dat ek nie daarvan bewus is nie. Ek het hier vir die hof 

gese dat die vergaderings van die gemeenskapsraad was op 

elke Dinsdag gehou in die week. Dit het partykeer gebeur 

in baie gevalle dat ek nie by die vergaderings teenwoordig 

was nie, omrede ek mense na die trein toe moes geneem het 

as passasiers en dus dit nie kon bywoon nie. Dus sal ek 

dit nie heeltemal ontken en se dat dit nie gebeur het nie. 

Een ander aspek. U se die huis van raadslid Tsobo het 

nie voor Augustus 1985 gebrand nie? --Ek sal net nie seker 

wees van n maand tussen die twee maande Julie en Augustus(20) 

nie. Ek is amper oortuig daarvan dat dit Julie was seker, 

maar ek is nie oortuig nie. 

As u amper oortuig is dit is Julie 1985 hoekom het u 

toe u u hoofgetuienis gegee het oortuigend gese dit was nie 

voor Augustus 1985 nie? -- Indien ek so gese het kan ek se 

dit is maar Tiet n fout. Ek kan nie onthou dat ek van Tsobc 

se huis spesifiek iets gese het nie, maar wat ek bedoel het 

is dat dit sou gewees het in Juliemaand. 

Ek stel dit aan u u is heeltemal met die maand uit en 

u is met die jaar oak uit. Dit het gebeur in 1984 ongeveer(30) 
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Oktober. Wat se u daarvan? -- Ek sal nie wat u daar voor u 

het betwis as dit vir u so gegee was nie, maar volgens my 

·kennis sal ek nie vir u kan se dat ek seker is dat dit in 

1984 plaasgevind het nie. 

Ek wil aan u n dokument toon en vir u vra u moet kyk na 

bladsy 2. Is dit u handtekening? Ja. 

Is dit n verklaring wat u gemaak het op 16 April 1985 

aan die polisie? -- Ek kan ongelukkig nie Afrikaans lees 

nie. Kan u dit miskien vir my lees? 

Laat ons eers so hoor. Het u n verklaring gemaak op(lO) 

16 April 1985 aan die polisie, om meer spesifiek te wees aan 

adjudant-offisier Henry Moore MacDonald? -- Ek was by 

MacDonald se kantoor gewees. Ek was soontoe geroep. Hy 

het vrae vir my gevra. 

Ek vra u weer, antwoord die vraag, het u n verklaring 

gemaak? -- Die manier waarop ek gevra word sal my n bietjie 

hier pla, want ek se MacDonald het my geroep na sy kantoor 

toe waar hy die volgende vir my gese het "Jy maak nie n 

klagte teen iemand nie, ek maak ook nie n klagte teen iemand 

nie. Al wat ek gaan doen is, ek sal jou vrae vra en ek wil(20) 

he jy moet sekere dinge aan my verduidelik." Dit is na 

aanleiding van die vrae wat hy gevra het waarop ek geantwoord 

het tot op die einde waar hy my toe gevra het of ek n lid 

was van UDF, waarop ek hom toe gevra het "Waarom vra jy my 

dit?" Hy se toe "Dit is na aanleiding van die verduideliking 

wat jy aan my gegee het", waarop ek toe aan hom gese het 

"Ongelukkig nie. Ek behoort nie aan sulke goed nie." 

Dit is hoekom ek vir u gevra het om eers die verklaring vir 

my te lees want ek sal nie weet wat hy daar geskryf het nie. 

Ek kan nie Afrikaans lees nie. (30) 

Dit/ ... 
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Dit sal gedoen word, maar het hy neergeskryf wat u 

gese het? -- As dit die ding is wat ek gese het op die 

manier wat ek met hom gepraat het, ja. 

En die ding is toe getik, hy het dit vir u teruggebring 

en hy het dit vir u gelees en u het toe u handtekening soos 

daar op die dokument voor u aangebring? -- In watter taal 

was dit aan my gelees? 

HOF Wag, laat ons net eers duidelikheid kry. Het hulle 

met n getikte stuk teruggekom na u toe? Ek kan nie onthou 

of dit getik was of nie getik was nie. Al wat ek vir die(lO) 

hof kan se is dat voor ek sy kantoor verlaat het, het ek 

iets geteken en dit is in daardie stadium wat ek en hy daar 

gepraat het toe hy by my wou geweet het of ek n lid van die 

UDF was. 

MNR. FICK Voor u geteken het, het hy aan u gelees en 

gese dit is u verklaring en is dit reg getik? -- Kyk, dit 

is die rede hoekom ek gevra het in watter taal was dit gelees. 

Hy het dit vir homself gelees en hy het in Afrikaans gelees, 

wat ek nie verstaan nie. Dit was nie in Xhosa aan my gelees 

nie. Dit is die Afrikaans wat hy self verstaan wat hy vir(20) 

homself gelees het. 

Het hy dit nie eers in Afrikaans aan u gelees nie? --

Ek het mos al vir die hof gese dat hy dit in Afrikaans gelees 

het en ek is nie goed in Afrikaans nie. Dit is hoekorn ek 

nou gevra het dat dit gelees word dat dit dan aan my vertolk 

word dat ek kan verstaan wat die inhoud hiervan is. 

HOF : Het hy dit hardop voorgelees? -- Ja, hy het dit in 

Afrikaans gelees. 

MNR. FICK En toe teken u dit? -- Hy se toe dat ek daar 

moet teken. 

Toe/ ... 
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Toe teken u dit? -- Ek het geteken omdat hy gese het 

ek moet teken. 

Hoekom teken u n ding wat u niks van verstaan nie, u n 

man van 55 jarige ouderdom? -- Ja, wel, ek het dit geteken. 

Ek vra vir u hoekom teken u n ding wat u nie weet nie? 

As ek dit nie geteken het nie, wat sou gebeur het,. want 

dit was net ek en hy daar. 

HOF Watter taal is daar gebruik tussen u en MacDonald? 

-- Ek het gese ek het met hom in Afrikaans gepraat en in 

welke taal ek nie so goed is nie. Dit is die rede dat (10) 

ek daarop aandring dat die ding gelees word, want dalk het 

hy iets geskryf wat ek nie in gedagte gehad het toe ek die 

woorde gebesig het nie en hy kry toe n ander gedagte van wat 

ek gese het. 

Dit kan wees of dit kan nie wees nie. Ons wil net eers 

duidelikheid he. U en hy het in Afrikaans gepraat, hy het 

in Afrikaans notas gemaak en hy het die ding wat getik is 

in Afrikaans teruggelees? Ja. 

MNR. FICK : Het u op enige stdium - net ja of nee - vir hom 

gese "Ek verstaan nie wat jy vir my lees nie"? -- Nie in die(20) 

tyd wat hy gelees het nie, maar toe hy my daar gevra het het 

dit baie kere gebeur dat ek nie eers met hom kon praat nie, 

waar hy byvoorbeeld Afrikaanse woorde gebruik het wat ek 

nie eers kon verstaan wat dit beteken nie, woorde wat 

eintlik nie vir my verstaanbaar was nie. 

Toe die verklaring aan u teruggelees is deur adjudant­

offisier MacDonald is daar enigiets wat teruggelees is wat 

u nie verstaan het nie? -- Nee, ek weet nie. 

U kan nie se u weet nie. Dit is dan teruggelees? 

Ek het dan nou net gese dat hy in Afrikaans gelees het (30) 

wat/ ... 
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wat hy verstaan het. Ek het met hom gepraat in my Afrikaans 

wat baie swak was en op die manier wat ek dit kon praat. 

So, dit was vir my moeilik gewees om vir hom te kon se wat 

hy daar lees verstaan ek nie. 

Was daar iets, antwoord die vraag, wat u nie verstaan 

het nie wat hy vir u teruggelees het, ja of nee? -- Ek sal 

dit herhaal, ek het alreeds gese dit kan wees, want daar is 

baie dinge waar ek en hy nie goed mekaar verstaan het nie. 

Op daardie stadium toe die ding teruggelees is, vergeet 

van nou, was daar goed wat hy gelees het wat u nie kon (10) 

verstaan het nie? -- Ja, dit is so. 

nie. 

Ek het hom nie verstaan 

Het u toe vir hom gese voor u teken "Maar kyk, ek 

verstaan nie alles wat jy vir my senie. Kry vir my n tolk 

~at hy vir my kan verduidelik voor ek teken"? -- Ongelukkig 

kon ek dit nie gese het nie, want ons was nie in n hof 

gewees nie. 

Ag, moenie nonsens praat nie, asseblief. Hy lees 

vir u n verklaring wat u nie verstaan nie. Hoekom se u 

nie vir horn "Bring vir my iernand wat vir my kan vertaal wat(20) 

hier aangaan voor ek teken" nie? Dan sal ek u moet vra 

want ons dans op een plek, ek en u. Kyk 1 ek het hier gese 

dat ek en MacDonald het mekaar nie goed verstaan in die 

begin toe ek en hy met rnekaar Afrikaans gepraat het nie. 

Wie se plig was dit gewees om n tolk te gaan soek? 

Toe u gevra word om te teken, hoekorn het u nie vir 

MacDonald gese "Maar wag voor ek teken, kry vir my iernand 

wat vir my kan verduidelik wat hier staan, want ek weet nie 

wat ek teken nie"? -- Luister, dit lyk vir my u volg nie 

mooi wat ek se nie. Ek se aan die begin van die hele ding(30) 

die/ ... 
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die onderhoud daar by MacDonald het ek en MacDonald gesukkel 

om mekaar te verstaan toe hy my die vrae gevra het. MacDonald 

was daarvan bewus en MacDonald gaan voort met die gesukkel. 

Hy is die man wat eintlik die talk moes gekry het om alles 

te verstaan wat ek se. Ek se vir u die Afrikaans wat hy 

daar gelees het was vir my moei1ik gewees om alles te volg. 

Wie se plig was dit gewees om die talk dan te gaan soek tussen 

my of MacDonald? Was dit my plig of MacDonald s'n, dat hy 

maak dat ek verstaan waarvan hy praat? 

Vergeet wie se plig dit was. U word gese u moet u (10) 

handtekening sit op n papier, n ding wat u nie verstaan nie, 

u n man van 55 jaar oud? -- Luister, miskien is dit die 

eerste keer in u lewe wat u daarvan hoor dat n mens iets 

kan teken wat hy nie goed verstaan nie, veral n persoon wat 

voor n polisieman moet teken wie nie van jou hou nie. Dit 

is nie die eerste keer nie. Veral as hy nie van jou hou nie, 

dat jy n ding sal moet teken wat jy nie so goed verstaan 

nie. 

U bewering dat u nie Afrikaans verstaan nie, is vals? 

U het hier in die hof n voorbeeld gegee van die gebruik (20) 

van Afrikaans toe u vir die hof gese het dat Pienaar het op 

n stadium ingespring terwyl julle met mnr. Hattingh of 

Hattis probeer praat het en toe het hy gese hierdie ding is 

n huishoudelike aangeleentheid? U het dit in Afrikaans gese? 

-- Kyk, laat ons mekaar nou mooi verstaan. Luister nou 

hierso. Byvoorbeeld, uself, as u n woord van Xhosa verstaan 

byvoorbeeld deur te se Molweni, sal u vir mense kan loop en 

se u verstaan Xhosa omdat u molweni verstaan? 

Hoe het u en Pienaar gekommunikeer? In Xhosa? -- By 

ons vergadering kan ons voorsitter nie n woord gebruik in (30) 

Afrikaans/ ... 
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Afrikaans nie. Hy gebruik net Engels. Dit is mnr. Makhubalo. 

Ons vergaderings was nooit in Afrikaans gehou nie. Nie eers 

een dag nie. Die prosedure daar was in Engels. 

Kan u onthou in 1986 toe het n polisieman kom sien en 

vir u gevra u moet asseblief saam met hom kom daar na die 

polisiestasie toe, daar is advokate wat met u wil konsulteer 

om moontlik te getuig in hierdie saak, die staat? -- Wat se 

hy toe wat is my antwoord? 

HOF Nee, is dit so of is dit nie so nie? -- Wat gebeur 

het is ek was in die straat gewees waar ek besig was om te(10) 

werk toe n polisieman my genader het en gese het daar is n 

blankepersoon wat my wil spreek te Sanlamgebou, waarop ek 

aan hierdie polisieman gese het "Kyk, ek is besig, ek kan 

nie daarheen gaan nie. Loop se vir daardie man as daar 

miskien n saak is teen my en hy wil he ek moet gevang word, 

moet hy vir my n dagvaarding stuur. Ons sal mekaar by die 

hof ontmoet. Ek gaan nie na hom toe nie." Dit was die 

einde van die storie. Ek het dus nie gegaan nie. 

MNR. FICK Ek wil dit aan u stel, u is gevra om te kom vir 

n konsultasie as getuie vir die staat en u het toe vir die(20) 

polisieman gese u weier. U het goed geweet u kan moontlik 

gekonsulteer word as n getuie vir die staat? -- Nee, dit 

kan miskien wees dat daardie swartpolisieman bang was om 

vir my te se dat ek benodig word om gekonsulteer te word 

sodat ek n staatsgetuie moet word, want ek het hom pertinent 

gevra, die kar was vol passasiers, hoekom wil hulle my sien, 

waaroor gaan dit. Al wat hy vir my gese het was dit is 

groat mense van Pretoria wat met jou wil praat. Nog n 

ding as hy vir my gese het dat ek gesoek word om n getuie 

te word, sou ek gegaan het om self mondelings vir daardie(30) 

mense/ ... 
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mense te gaan se ek wil nie n getuie word nie, ek wil nie n 

getuie wees by enige ding nie. 

Nou hoe het u getuie geword in hierdie saak dan? -- Dit 

was my reg gewees om hier te wees vandag as n getuie, want 

in hierdie saak is daar sekere dinge wat my betrek as n lid 

van die raad want ek was n raadslid gewees. So, tot n mate 

is ek betrek in hierdie saak. Daar is baie dinge hier wat 

my eintlik betrek in die saak, wat dan veroorsaak het dat ek 

moet kom. 

Ek wil dit aan u stel, dit is presies die punt. U (10) 

was bereid om vir die verdediging te getuig, maar u was nie 

bereid om met die staat te konsulteer nie. Dit is hoekom 

u hier is? Hier is n vraag vir jou. Is dit regtig reg 

vir n mens om te lieg? 

HOF Ek dink u kan maar aanvaar die antwoord is nee. Het 

u nog vrae? -- Die rede hoekom ek hier is, wat veroorsaak 

het dat ek vandag hier kom getuig is omdat ek hier vir die 

hof wou vertel het van die raadslede en waaroor dit gaan. 

Wanneer is u genader deur die verdediging? -- Dit is 

nie baie lank nie. Dit was iewers in 1987. Ek was toe (20) 

bereid gewees. Ek het belang gestel. 

MNR. FICK : Het u vir die verdediging gese "Maar kyk, ek 

het n verklaring gemaak oor wat daar gebeur het tydens my 

termyn as raadslid. Ek het n verklaring gemaak oor wat 

sou gebeur het op 15 September, maar ek weet nie wat in die 

verklaring staan nie, ek het nie n idee wat daar aangaan 

nie"? -- Dit was nie vir my nodig gewees om dit vir hulle te 

se nie, want ek is nie bang vir daardie verklaring nie. 

Ek het nie omgegee vir die verklaring nie, want dit was 

MacDonald se verklaring. Dit het sy belang gehad, nie my (30) 

be lang I . .. 
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Ek wil nou die verklaring aan u lees. 

MR TIP : Can this be put in when the witness has raised 

the substantial question mark about whether he has understood 

it? 

COURT 

stand. 

Let us hear what portions he did or did not under-

HOF VERDAAG TOT 14 APRIL 1988. 
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